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MÉLTATLAN HÍRNÉV?

CIKK A 4. OLDALON

A tanév második szemeszterének első hónapja sem te lt ese
ménytelenül. A hallgatói tiltakozások tovább folytatódtak az 

új felsőoktatási törvény ellen; a Hallgatói Önkormányzatok Országos 
Konferenciája és a Hallgatói Hálózat is demonstrált. A nagy sajtó- 
visszhangot kiváltó események sora ezzel nem ért véget, ugyanis 
az elmúlt hetekben szervezett Tárcatükrök pártpolitikai vitákba, 
tüntetésbe torkolltak egyetemünkön. Voltak természetesen ke
vésbé provokatív, de annál érdekesebb és fontosabb események is 
a Corvinuson: előadást tarto tt Bokros Lajos volt pénzügyminiszter,
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Görög Ibolya protokollszakértő, de február végén tartották a hagyo
mányos KÖZGÁZ! Felezőbált is. A Hallgatói Önkormányzat az ese
mény megszervezése mellett más fontos dolgokkal is foglalkozott. 
Létrejött a BCE HŐK működését ellenőrző Felügyelő Bizottság, és 
megalakult a Tanács, illetve a Küldöttgyűlés is. A vezetői kinevezések 
is folytatódtak, március elsejével Mezősné dr. Szilágyi Kinga lett a 
Tájépítészeti Kar dékánja. Az előző hónapban megújult Közgazdász 
március 12-i számában ezekről és más érdekességekről is beszámo
lunk a Corvinus polgárainak.

Ajánló

Egykori
rektorunk
Csáki Csaba beszélt az egye
temről és a magyar mezőgaz
daságról.

17.OLDAL

H a llg a tó i  

é r d e k v é d e le m  
Vélt és valós hallgatói érdekek 
itthon és külföldön.

.13-16. OLDAL

Akció az átlag
emberekért
Új program indult a hétközna
pi, gyalog közlekedő emberek 
védelme érdekében.
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Kreatív művészeket képeznek
■  BERENCSI MÁRK_______

R ostoványi Zsolt, egyete
münk rektora március 

elsejével Mezősné dr. Szilágyi 
Kingát bízta meg a Tájépíté
szeti Kar dékáni feladatainak 
ellátásával. Az újonnan kine
vezett vezetőt a karról kérdez
tük.

Milyen indíttatásból szeretett 
volna dékán lenni?

Pályázatom beadásában 
nem a pozíció motivált, hanem 
a feladat, a kihívás. 1991 óta 
a Kert- és Szabadtértervezési 
Tanszéken dolgozom, az itt  
kialakult oktatói közösség jó 
alapot adott a kar vezetéséhez 
is. Arra törekszem, hogy, am it a 
tanszék életében kicsiben meg
valósítottunk, azt a karon is 
érvényesítsem. így azt a kom
munikációt, feladatmegosztást 
és együttműködést szeretném

megteremteni, amely az egyé
ni fejlődést, a tanszékek erősí
tését, a kar hatékony működé
sét segíti. A kar kapcsolatainak 
fejlesztésében már van némi 
tapasztalatom a TÁMOP kuta
tási projekt szakmai vezetése 
kapcsán.

A tájépítész egyszerre mű
vész, mérnök és kertész?

Valóban, ez egy nagyon 
széles spektrumú tudomány- 
terület, ahol a műszaki alapok 
mellett az ökológiai és társada
lomtudományok legalább olyan 
fontosak, mint a kreativitás, az 
alkotókészség. A tájépítészet 
térformáló szakma, művészet, 
akárcsak az építészet. Külön
böző területei vannak ennek 
is, a szabadtértervezéstől a 
tájrehabilitációig, és a karon ta
lálható a településmérnök mes
terszak is, ami pedig műszaki 
képzés.

Milyen lehetőségeik vannak a 
tájépítészeknek a magyar és a 
külföldi munkaerőpiacon?

Az EU-s támogatásoknak kö
szönhetően az elmúlt években sok 
település hozzálátott a közterek, 
közparkok felújításához. Ezekben 
a munkákban eddig is részt vet
tünk, hallgatói műhelyek formá
jában. Dékánként arra törekszem, 
hogy megkeressük azokat a hazai 
aktuális tájépítészeti és telepü
lésrendezési projekteket, amiket 
a hallgatókkal együttműködve az 
önkormányzatok vagy akár a civil 
társaságok elkezdhetnek meg
valósítani. A karnak széleskörű 
nemzetközi kapcsolatai vannak, 
így külföldi képzésre, gyakorlatra, 
munkavégzésre is lehetőség van, 
például Erasmus program kereté
ben -  elsősorban Nyugat-Euró- 
pában - ,  ahonnan rendre nagyon 
jó visszajelzéseket kapunk, tehát 
nemzetközi szinten is piacképes a 
Corvinus képzése.

ÖNZETLENSÉGBŐL IS ELSŐ A CORVINUSLesz karácsonyi és 
síszünet is

Február 20-án ülésezett a 
Szenátus. Fontos kérdés volt 

a Tájépítészeti Kar dékánjának 
megválasztása, a testület támo
gatta Mezősné dr. Szilágyi Kingát, 
kinevezéséről a fenti interjúban is 
beszámolunk. Döntöttek két pro
fessor emerita/emeritusi címről is 
(Kosáry Juditot és Forgó Ferencet 
tüntették ki az elismeréssel), il
letve Benczer Judit és Karl Schopf 
címzetes egyetemi tanárrá váltak.

Elfogadták az elektronikus 
kérvényező rendszer tervét, így 
egyszerűbbé válhat az ügyinté
zés, valamint a Hallgatói Önkor
mányzat alapszabályát illetően 
változtatásokat szavaztak meg.

A HŐK javaslatára karácsony 
és újév között, valamint a téli 
vizsgaidőszakot követően is egy
hetes oktatási szünetet rendeltek 
el a következő tanévben.

■  PEKQLI MIKLÓS_ _ _ _ _ _ _ _

Jelesre vizsgázott egyete
münk az idei Országos Fel

sőoktatási Véradóversenyen: 
a februári véradás alkalmával 
átvettük a vezetést kategórián
kon belül. Az őszi és a téli három 
napon összesen ötszázszor adtak 
vért hallgatóink, áprilisban pedig 
lesz még újabb három napunk rá, 
hogy bebiztosítsuk győzelmün
ket a most második Műegyetem 
előtt.

A felsőoktatási véradóver
seny hatéves történetében a 
2011/12-es tanév mondható 
a legsikeresebbnek a Corvinus 
szempontjából; idén ugyanis 
eddig egyedülálló módon -  és 
az országban is ritkaságszámba

menően -  három alkalommal is 
lesz véradás egyetemünkön. Az 
iskolák közötti megmérettetés 
mindig szeptemberben kezdő
dik és a vizsgaidőszak idejére 
ér véget. „Hallgatói létszámtól 
függően csoportokba osztjuk be 
az egyetemeket, a végén pedig 
arányt számolunk (a létszám és a 
véradók hányadosát), ez számít a 
versenyen"- mondta el lapuknak 
Gyuris Károlyné Zsuzsanna, a IX. 
kerület véradásszervezője, egye
temünk véradásainak állandó 
segítője. Ezek alapján lehetsé
ges, hogy a „rivális" és jóval több 
hallgatóval rendelkező Budapesti 
Műszaki Egyetemet február 23- 
án megelőzte a Corvinus.

A Magyar Vöröskereszt ver
senyeinek hagyománya sokéves

múltra tekint vissza, vannak olyan 
egyetemek, ahol már évtizedek 
óta rendszeresek a véradások. A 
Vöröskereszt néhány éve keretet 
adott ezeknek az eseményeknek, 
és ösztönözni is kezdte a lehet
séges véradókat. Gyuris Károlyné 
szerint „a verseny mindig egy 
kicsit dopping, ha nyerni is lehet 
valamit, akkor pláne. Az a cél, 
hogy az egyik legegészségesebb 
generáció is váljon véradóvá."

Bár a magyar emberekben 
nem túl nagy a hajlandóság a 
véradáson való részvételire, a 
koncentráltan megcélzott fia
talság remekül teljesít ebben a 
tekintetben. A Corvinuson ősszel 
297 önkéntes fiatal vérét vették 
le a Vöröskereszt munkatársai, 
a februári alkalommal ez a lét

szám kétszáz körül alakult (a 
csökkenés oka valószínűleg a sok 
megfázásos vagy influenzasze
rű megbetegedés). A hallgatók 
segítségnyújtását többen is tá
mogatták: a HÖK-nek köszönhe
tően volt tea és zsíros kenyér az 
asztalokon, de a véradóknak egy 
doboz itallal és instant levessel is 
köszönetét tudott mondani a Vö
röskereszt. Az idei verseny végén 
a kategóriagyőztes egyetemek 
pénzjutalomban részesülnek, 
illetve a résztvevők között egy 
biciklit is kisorsolnak.

A második szemeszterben 
még egyszer lesz véradás: a Köz
gázon, április 24-25-26-án. Menj 
el te is, hogy bizonyíthasson a 
Corvinus -  és ments meg vele 
három életet!
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DR. BOSNYÁK JÁNOS EMLÉKÉRE
■  LUKÁCS JÁNOS________

Egy gyászkeretbe szedett 
hír jelent meg a múlt hó

nap közepén az egyetem hon
lapján: „Mély fájdalommal 
tudatjuk, hogy dr. Bosnyák Já
nos, egyetemünk megbízott 
stratégiai rektorhelyettese, 
az egyetemi Szenátus tagja, 
a Pénzügyi és Számviteli In
tézet igazgatója, a Pénzügyi 
Számvitel Tanszék vezető
je, volt campusigazgató és 
dékánhelyettes, 2012. febru
ár 13-án, tragikus hirtelen
séggel, munkavégzés közben, 
életének 45. évében elhunyt."

Kedves János!
Olvastam, de nem tudtam, 

nem akartam elhinni, felfogni, 
hogy rólad szól e közlemény. 
Nem értettem, hogy a világ rend
je hogyan borulhat fel ilyen egy
szerűen. Te, aki „zöld mezős beru
házásként" leraktad a vezetői és a 
nemzetközi számvitel egyetemi 
szintű képzésének alapjait, a 
Gazdálkodástudományi Kar és a 
pesti campus gazdálkodásának 
alapköveit. Most kezdtél volna 
a falak és a tető felépítésébe, 
illetve a belső építészeti finom
ságoknak, az egyetem stratégiai 
célkitűzéseinek kidolgozásába, 
egyszer csak a pályád csúcsán, 
mindenféle figyelmeztető előjel 
nélkül elragad a halál, s itt hagysz 
minket -  családot, barátot, kollé
gát, tanítványt, szakmát -  árván. 
Pedig energiád kifogyhatatlan
nak tűnt. Végtelenül állhatatos 
voltál, szívós, kitartó, önmagát 
felőrlő örök tenni akarás. Senki 
nem gondolt arra, hogy lehet 
olyan is, hogy Te nem leszel. Most 
kezdjük csak érteni igazán, mit 
vesztettünk nemléted által. Nem 
igaz, hogy nincsenek pótolhatat
lan emberek!

Kivételes jelensége voltál Te 
az egyetemünknek, igazi példa
képe és barátja a hallgatóknak, 
kollégáknak. Tehetségedre, 
szorgalmadra és képességeidre 
már egyetemista éveid elején 
felfigyeltünk. Egy tiszta lelkű és 
tekintetű, huncut mosolyú, ked
ves, szeretetreméltó, rendkívül 
intelligens, érdeklődő, törekvő, 
hivatástudattal megáldott, „ tu 
dós" típusú zempléni fiatalem
ber, aki sosem elégedett meg a 
kötelező tananyaggal, hanem az 
ajánlott irodalmat is végigolvas
ta. Ösztönösen fogékony voltál a 
nagy világkérdések, a gazdaság- 
politika, az oktatásügy és a hét
köznapi ember problémái iránt. 
Többször lettél Skála és (Nép) 
köztársasági ösztöndíjas.

Az államvizsgád után sok 
helyre hívtak dolgozni, de Te 
minket, számviteleseket válasz
to ttá l. Köszönjük, így utólag is. 
Élmény volt Veled a munka és 
a beszélgetés. Szemléleted, 
magatartásod, emberi szerény
séged akkor sem változott meg, 
amikor egyre feljebb kerültél 
a ranglétrán. Irigylésre méltó 
volt rendkívüli munkabírásod, 
feladatorientált, autonóm sze
mélyiséged, oktatói habitu
sod, tekintélyed és befolyásoló 
erőd. Vezetői kvalitásaiddal, 
eredeti, objektivitásra törekvő 
véleményformálásoddal, ön
zetlen segítőkészségeddel, fe 
lelősségtudatoddal, innovatív 
egyéni ötleteiddel, rá- és átlá
tásoddal új színt v itté l a kar- és 
az egyetemvezetés életébe. 
Szinte mindenki természetes
nek vette, hogy ott a helyed 
és teszed a dolgodat. Igazából 
magad is vártad a felkéréseket, 
titkon készültél is rájuk, külde
tésnek tekintetted, és örültél 
a bizalomnak, megtisztelte

tésnek tartottad, mert fű tö tt a 
tettvágy, komolyan gondoltad, 
hogy hasznos tudsz lenni.

Két pillérre építetted életed. 
A családra, akinek a motorja és 
a lelke voltál. Vigyáztad, óvtad és 
imádtad két gyermeked, de fe
lelősnek érezted magad a vidéki 
családi birtok sikeréért is.

A másik pillér az egyetem 
volt, ahol emberfeletti ener
giával dolgoztál, amolyan 
„velejéig közgázosaként köz
gázos fejjel gondolkodtál és 
közgázos szívvel éreztél, úgy, 
ahogy rajtad kívül kevesen. 
Sokat vívódtál, meditáltál, és 
nehezen kezelted az intrikákat, 
a rosszindulatot és az embe
ri butaságot. ízig-vérig tanár 
voltál. Tanítványaid imádtak, 
mert kiváló, szuggesztív előadó

voltál; doktoranduszaid istení
tettek, mert minőségi munkát 
követeltél meg tőlük; kollégáid 
tiszteltek, mert nagy tudású, 
nyílt, őszinte, egyenes és em
berséges vezető voltál. Raci
onális gondolkodásmóddal, 
kiváló kommunikációs készség
gel rendelkeztél, véleményedre 
mindig odafigyeltek, sőt számí
tottak rá. Önmagaddal és má
sokkal szemben is maximalista 
voltál. Senkit sem akartál meg
bántani, de állandóan javítani, 
változtatni szerettél volna sző
kébb és tágabb környezeteden.

Számos tankönyv, tanulmány, 
monográfia köthető nevedhez, 
több tucat publikáció, folyó
irat-cikk szerzője voltál, és még 
mennyié lehettél volna. Kétszer 
kaptál egyetemi elismerést: 
2003-ban Rektori Kitüntető Ok

levelet, 2007-ben pedig Egyete
mért Emlékérmet, amely nagy 
büszkeséggel tö ltö tte l.

Nem lehet méltatásod főhaj
tás nélkül befejezni. Mindannyi
an tisztelgünk életműved előtt, 
elismerjük munkásságod, kife
jezzük hálánkat a sok-sok érté
kért, amelyet létrehoztál és örö
kül hagytál számunkra. ígérjük, 
hogy a vezetői és a nemzetközi 
számvitel oktatása az általad le
fektetett szilárd alapokon halad 
majd tovább. Az idő múlásával 
gyengülni fog ugyan a hiányod 
okozta fájdalom és űr, de gon
dolataid, írásaid és cselekedeteid 
értelme, értéke megmarad ge
nerációról generációra. Kérjük, 
fentről is segítsd a megkezdett 
munkád sikeres befejezését, 
egyetemünk fennmaradását, a 
szakmánk védelmét.
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OLVASÓI LEVÉL

A Tárcatükör és a
Corvinus Egyetem

Kutyakomédia
-  politikai csatározás 
az egyetemen

MÉSZÁROS TAMÁS

V an visszhangja a Budapesti 
Corvinus Egyetemen ren

dezett utolsó két Tárcatükörnek. 
Elégedettek lehetnek a szervezők. 
Hogy mi, Corvinus egyetemi pol
gárok (munkatársak és hallgatók) 
is, mindnyájan így gondoljuk, 

abban -  különösebb közvé
lemény-kutatás nélkül -  

sem vagyok biztos.
Az utóbbi egy

másfél évben sokat 
forgott nevünk a 
médiában. Jó hír, 

rossz hír -  velünk 
történt, nálunk történt. 

Mint, ahogy mondhatnánk, 
ugyanez a helyzet a „Tárcatükör" 

elnevezésű sorozatokkal is. Jó 
ötlet, jó gondolat volt ez hosz- 
szú évekkel ezelőtt. A szervezők 
mindig gondos szakmai mérlege
léssel választották ki a meghívott 
kormánytagot és az ellenzéki 
szakpolitikust. Voltak izgalmas 
viták, kemény, de kulturált „ösz- 
szecsapások", a közönség, a TV né
zők, vagy rádióhallgatók élvezték 
is azokat. Meggyőződésem, hogy 
sok minden más mellett a vissza
visszatérő rendezvénysorozat is 
hozzájárult a Corvinus népszerű
ségéhez. Köszönet ezért azoknak, 
akik elfogadták a vitákra szóló 
meghívásokat és szakszerűen, 
mindenkor kulturáltan érveltek 
„saját igazuk" mellett. Köszönet a 
szervezőknek, a moderátoroknak 
és a mindenkori közönségnek is, 
mert nélkülük ezek a beszélgeté
sek nem jöhettek volna létre.
És mi akkor a baj?

Baj az nincs, de most úgy 
érzem ki kell mondani, hogy az 
utóbbi két vita (Pintér Sándor 
belügyminiszter és Vona Gá
bor a Jobbik elnöke, valamint

Navracsics Tibor miniszterelnök
helyettes és Gaudi-Nagy Tamás 
a Jobbik országgyűlési képvise
lője között) ugyan a Budapesti 
Corvinus Egyetemen zajlott, kol
légáink szervezték és működtek 
közre, ezen túlmenően azonban 
ahhoz az egyetemnek semmi 
köze. Az egyetem sem a meghí
vottak személyét, sem az időpon
tot, sem a lebonyolítást illetően 
soha semmibe bele nem szólt.
Ez mindig is a Politikatudományi ^ 
Tanszék, majd Intézet egyes mun
katársainak a joga és felelőssége 
volt. Csakhogy míg máskor nem 
zavart, hogy a közvélemény az 
egyetemet és a szervezőket össze
mossa (sőt!), most úgy érzem, so
kunk nevében ki kell mondanom 
az elhatárolódást. (A „sokunk" 
alatt én nem értem, mert nem is 
érthetem a hivatalos egyetemet, 
de annak egy polgáraként értem, 
mert érthetem munkatársaim, 
és minden bizonnyal hallgatósá
gunk egy részét.)

Tőlem nagyon távol állnak 
a Jobbik által képviselt érvek, 
megnyilvánulásaik, a Parlament
ben képviselt álláspontjaik. El
fogadom ugyanakkor, hogy 855 
ezer magyar polgár szavazata 
parlamenti pártként legitimálta 
szervezetüket. így, bár elfogadni 
nem, de tolerálni tudom, tud
nám, ha -  korábbi soraimban 
-  a nagyra becsült kollégáim 
egy-egy kormánytag vitapart
nereként a legjobb ellenzéki 
szakpolitikust e párt képviselő- 
csoportjában találják meg. (Ha 
netán tényleg ez lenne a vélemé
nyük az számomra mérhetetlen 
csalódást jelentene.)
Akkor miért? Kétszer egymás 
után!

A legjobb talán azt mondani, 
hogy nem tudom (mivel így ma

radhat bennünk egy kis remény). 
Feltűnést kelteni, másokat meg
sérteni, kirekeszteni, megalázni. 
Bízom benne, hogy sem Sándor 
Péterben, aki mindig is a főszer
vező volt, sem Török Gáborban 
ilyen szándékok nincsenek, igaz 
manapság az „alkalmazkodás" 
furcsa, olykor meglepő példái
val találkozhatunk. Nem bírom 
ugyanakkor elhallgatni, hogy 
az általam mindig is nagyra be
csült Török Gábor blogjában leírt 
érvelésének egy részlete meg
döbbentett: „Azzal leülhetek be
szélni, talán még mosolyoghatok 
is, akinek a pártja -  elnézést a 
politikai kifejezésért -  szétlopja 
az országot, de azzal nem, aki ci
gánybűnözésről, vagy bármilyen 
más, természetesen vitatható, 
akár erősen el is ítélhető dologról 
beszél?. . . "  („A szélsőjobb legi
timációja" Népszabadság 2012. 
március 3.) Nem a párbeszéd 
szükségességét és lehetőségét 
vitatom, de az indoklást igen. 
Az ugyanis igaztalanul megbé
lyegez és ezzel sokakat - lásd a 
korábbi Tárcatükör rendezvények 
résztvevőit (vagy egyes résztve
vőit) is mérhetetlenül megsért. 
Az emberben óhatatlanul fe l
vetődik a gondolat: Tőrök Gábor 
-  megérdemelten -  elég nép
szerű. Nincs szüksége populista, 
hangzatos a„divatirányzatot"kö- 
vető vélemény hangoztatására. 
Érvei -  az adott konstellációban 
is -  ezek nélkül sokkal hatáso
sabbak.

Summa summarum, a Buda
pesti Corvinus Egyetem polgára
inak -  minden bizonnyal -  egy 
jelentős része (bízom benne, 
hogy döntő többsége) szíveseb
ben veszi, ha falai között, európai 
mércével mérve is elfogadható 
pártok képviselői vitatkoznak.

MOLNÁR GYULA

Március 1-jén az 1993 
óta rendszeresen meg

rendezett Tárcatükör vendége 
volt Navracsics Tibor közigaz
gatási és igazságügyi minisz- 

; tér, valamint Gaudi-Nagy 
Tamás, a Jobbik parlamenti 
képviselője. A rendezvény 
kis késéssel kezdődött, amit 
Sándor Péter főszervező az
zal indokolt bevezetőjében, 
hogy sok résztvevő regisztrált 
a vitára, így elhúzódott a be- 

i léptetés.
A felületes szemlélő a beszű

rődő hangzavar miatt akár arra is 
gondolhatott volna, hogy a csú
szás oka az a kéttucatnyi tüntető 
volt, akik Gaudi-Nagyot várták a 
főépület aulájában, hangos sípo
lással és „Náci, rasszista!" felkiál
tásokkal.

Miután a képviselő fellépett a 
katedrára, körülbelül kéttucatnyi 
kamera és mikrofon vette körbe. 
Az este legjellemzőbb képe lett, 
ahogy Gaudi-Nagy csak nekik 

j nyilatkozik, a hallgatóság pedig 
nemhogy nem hallja, de nem is 
látja a meghívott vendéget.

A szakmai vitát háromszor 
is megzavarták a hallgatóságba 
beépült tiltakozók, felszólalása-

Kedves Végzősök!

ikban elítélték a Jobbik politiká
ját. A szervezőség a biztonsági 
szolgálattal vezettette ki őket. 
A publikumból egyedül Morvái 
Krisztina európai parlamenti 
képviselő válaszolt, aki kritikán 
aluli hangnemben minősítette a 
demonstrálókat, szintén közbe- 
üvöltve. Öt azonban nem kérték 
fel távozásra a harmadik alkalom 
után sem.

A szakmaiság sajnos hát
térbe szorult a Tárcatükrön. 
Navracsics ugyan a tőle meg
szokott eleganciával és türe
lemmel kezelte a helyzetet, de 
fejtegetéseit partnere közbe
szólásokkal folyton megzavarta. 
A kiemelt médiafigyelem miatt 
a tudományos vita helyett napi 
politikai adok-kapokba fordult 
át a beszélgetés.

A Tárcatükör eredeti célja, 
hogy a politikatudomány gyakor
lati oldalával ismertesse meg a 
hallgatókat, és képet adjon a kor
mányzati, törvényhozási munka 
mindennapjairól. A cél ez alka
lommal nem valósult meg, min
den mozzanat inkább a sajtónak 
szólt, mint az egyetemistáknak, a 
legutóbbi Tárcatükör így méltat
lanná vált a Corvinus hírnevéhez. 
Csak remélni lehet, hogy ez töb
bet nem ismétlődik meg.

Idén is elkészül a Budapesti Corvinus Egyetem Közgáz Campusának 
végzőseit tartalmazó évkönyv.
2012. március 12-13-14-én lehetőséget biztosítunk arra, hogy ta

lárban, profi fotós segítségével elkészíttethessék azt a képet, amely az
tán az évkönyvbe kerül. A résztvevőket különféle nyeremények várják.. 
Mit nyerhettek? Hétfőn 10 db Végzősbálra szóló jegyet, kedden 2 db 
mozijegyet és szerdán 2x5000 Ft értékű Aquaworld ajándékutalványt 
sorsolunk ki a fotózáson megjelentek között. A nyerteseket e-mailen 
értesítjük.

Helyszín: Főépület, Aula
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„A tények önm agukért beszélnek”

■  PEKQLI MIKLÓS_ _ _ _ _ _ _ _

A rendszerváltás utáni 
magyar politikai elit 

egyik legmegosztóbb szemé
lyisége, Bokros Lajos febru
árban két előadást is tartott 
egyetemünkön. Első alkalom
mal a Heller Farkas Szakkollé
gium tiszteletbeli tagjaként 
érkezett a Corvinusra, és pre
zentált az eurózóna válságá
ról, a következő napon pedig a 
Jövőképp Egyesület vendége
ként elemezte Magyarország 
helyzetét és a jelenlegi vál
ságot -  mindkétszer teltház 
előtt. A külföldön elismert 
gazdasági szaktekintélyt a 
mai magyar politika aktuali
tásairól kérdeztük.

Adatok is alátámasztják, hogy 
minisztersége gazdaságilag 
sikeresnek mondható, ennek 
ellenére intézkedéseit a mai 
napig sokan bírálják. Miért?

FOTÓ: NIKES-SOÓS BÁLINT
Akik nem akarják elismerni a 

valóságot, és kizárólag politikai 
szemüvegen keresztül nézik a 
gazdaság történéseit, azok szok
ták a tevékenységemet bírálni. 
Jelenleg, úgy gondolom, ennek 
igazából más jelentősége már 
nincs, csak annyi, hogy a mai 
politika szempontjából milyen 
következtetéseket vonnak le. A 
tények azonban önmagukért be
szélnek.

A jelenlegi kormány társadal
mi szintű támogatottsága a 
drasztikus intézkedések elle
nére is nagyon nagy. Véghez 
lehet vinni egy válságkezelést 
népszerűségvesztés nélkül?

A nemzetközi tapasztalatok 
azt mutatják, hogy nem, de a 
jelenlegi kormány még nem ke
zelte a válságot, hanem inkább 
elmélyítette azt az intézkedése
ivel. Következésképpen ezt, ami 
most történik, nem lehet össze
hasonlítani az igazi válságkeze

léssel, kérdés, hogy mi történne 
akkor, ha megtennék, ha valóban 
nekiállnának. Azt, hogy ebben 
az esetben mi történne, vagy mi 
fog történni, nem tudjuk. Ez még 
a jövő, meglátjuk, hogy milyen 
gazdaságpolitikát kívánnak a to 
vábbiakban folytatni.

Ön európai parlamenti képvi
selő, mint ilyen, hogyan látja 
a magyar ügyet? Könnyebben 
vagy nehezebben lehetne 
véghezvinni a kormányzat 
intézkedéseit az Európai Unió 
nélkül?

Véleményem szerint Magyar- 
ország sokat nyer azzal, hogy az 
Európai Unió tagja. Ebből a szem
pontból mindenképpen szüksé
ges lenne az, hogy előnyünkre 
fordítsuk ezt a helyzetet, hogy 
maximálisan profitáljunk a tag
ságunkból. Nem érdemes fölösle
gesen provokálni az Uniót olyan 
intézkedésekkel, amelyek már a 
bevezetésükkor előre tudottan 
jogsértőek. Amikor ésszerű és 
szakszerű gazdaságpolitikát foly
tat az aktuális magyar kormány, 
akkor az EU mindenképpen tá
mogat minket, hiszen érdeke, 
hogy az egész unió és azon belül 
minden tagállam szilárdan meg
álljon a saját lábán.

tézmények, amelyek az ottani 
gazdaságpolitikai elképzeléseket 
kialakítják, azokkal én a magam 
részéről szívesen együttműkö
dök.

Mit gondol a magyar gazdasá
gi képzésekről? Ön szerint az 
itthon végzett fiatalok a jövő 
válságait hatékonyabban fog
ják kezelni?

A tapasztalat azt mutatja, 
hogy nagyon egyenetlen a ma
gyar felsőoktatás; egyeteme 
válogatja, hogy melyik az a kar, 
képzés, szak, amelyik ilyen szem
pontból megfelel a követelmé
nyeknek. Az élet majd eldönti, 
hogy ki milyen mértékben tud 
ehhez hozzájárulni. Az igazság 
az, hogy a kormányzati gazda
ságpolitikába nagyon kevés fiatal 
tud beleszólni a jelen körülmé
nyek között, és nem hiszem, hogy 
sok embernek módja lenne a 
válságkezelésben a közlejövőben 
szerepet játszani.

Oktatóként mennyire ért 
egyet a keretszámok draszti
kus csökkentésével?

Meghökkentőt mondok: ne
kem már eleve ez a szó, hogy 
keretszám, nem tetszik, és az 
a fogalom sem, ami e mögött

megbúvik. Én vagyok az a volt 
pénzügyminiszter, aki Kelet- és 
Közép-Európában elsőként be
vezette a tandíjat, nem fogom 
megtagadni az akkori nézetei
met. A mai napig azt mondom, 
hogy az a jó, ha mindenki fizet, 
nincsenek államilag támogatott 
helyek. Emellett pedig a szegény 
sorsú, ámde okos diákok kap
nak annyi szociális támogatást, 
hogy ők annak ellenére tudnak 
egyetemre vagy főiskolára jár
ni, hogy ott mindenkinek 
fizetnie kell.

Milyen céllal hoz
ták létre a Sza
badság és Reform 
Intézetet?

Azzal a céllal, hogy 
a szabadelvű konzervatív 
értékrend terjedjen Magyar- 
országon. Ennek a mai körülmé
nyek között, amikor láthatóan 
van egy populista nacionalista és 
egy baloldali szocialista uralkodó 
politikai irányzat, nagyon kicsi a 
piaca. Ez egy réspiac, amit érde
mes tágítani annak érdekében, 
hogy a magyar társadalom több 
alternatíva közül tudja -  adott 
esetben például válságkezelés 
tekintetében -  a legjobb megol
dást kiválasztani.

A mostani válság kapcsán
-  idehaza, illetve külföldön
-  kikérték az Ön szakértői vé
leményét?

Mint említettem, Magyar- 
országon nem az ésszerűség és 
a szakszerűség diktálja a mai 
gazdaságpolitikát, tehát ilyen 
körülmények között nem vár
ható, hogy az én véleményemet 
figyelembe vegyék. Vannak olyan 
országok, amelyek megbíznak a 
szakértelmemben, viszont uniós 
gazdaságpolitika tulajdonkép
pen nincs, így arról nehéz lenne 
beszélni. Egyébként pedig az 
EU-ban is megvannak az in

NÉVJEGY
DR. BOKROS LAJOS ANDRÁS
Született: Budapest, 1954. június 26.
Foglalkozása: közgazdász, politikus, 2009 óta az MDF európai 

parlamenti képviselője, a Közép-európai Egyetem tanára, a Szabadság 
és Reform Intézet kuratóriumának elnöke.

Életpályája: a Marx Károly Közgazdaságtudományi Egyetemen 
tanult közgazdaságtant, diplomáját 1978-ban szerezte meg. 1991 és 
1995 között a Budapest Bank elnök-vezérigazgatói posztját töltötte 
be, majd 1995-ben, alig egy évre a Horn-kormány pénzügyminisztere 
lett. A rendszerváltás utáni legnagyobb magyar kiigazítás köthető a 
nevéhez, ennek ellenére a Bokros-csomag miatt a mai napig az egyik 
legnépszerűtlenebb magyar politikus.
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Elzárják a brüsszeli pénzcsapot?

■  DICSÜK DÁNIEL-
CSABAITÜNDE______

Nemzetközi 
összeesküvés 

hazánk ellen? Meg
érdemelt büntetés? 
-  számos, politikai 

nézőponttól függő 
különböző véleményt 

hallhattunk arról, hogy 
mit jelent hazánknak az Euró
pai Unió elmarasztalása. Ám 
mivel már sokszor előfordult, 
hogy a hangzatos kijelentések 
mögött elveszett a lényeg, ér
demes megvizsgálni, milyen 
jövőbeli fejleményeket hozhat 
egy ilyen döntés.

Mint az mostanra már is
meretes, azt követően, hogy 
Magyarország a 2004-es csat
lakozás óta folyamatosan nem 
tartotta be a Brüsszel által el
várt, a GDP három százalékában 
meghatározott éves hiánycélt, 
az Európai Bizottság szankciót 
helyezett kilátásba: a hazánk 
fejlesztését elősegítő kohéziós 
alap folyósításának felfüggesz
tését javasolja. Bár e folyamat 
még közel sem érkezett a végé
hez, hiszen országunk vezetésé
nek még több hónap áll rendel
kezésére, hogy meggyőzze az 
uniót arról, végrehajtja a szank
ciók visszavonásához szükséges 
reformokat. Korábban talán azt

sem gondolták sokan, hogy egy
általán eddig fajulhat a helyzet.

„Megítélésem szerint az 
Európai Uniónak, nem kis mér
tékben a saját mundérja be
csületét is védve, elsősorban a 
játékelméletben „hihető fenye
getésnek" (credible threat) ne
vezett lépést kellett megtennie, 
ugyanis a többi vétkező számára 
is erős jelzést kellett küldeni az 
egyébként saját maguk által 
kreált szabályok komolyan véte
léről. Magyarország tudomására 
kellett hozni, hogy a tartós de
ficit eljárás az esetében immár 
nem járhat negatív pénzügyi 
következmények nélkül. Ez né
miképpen váratlan fejlemény 
az Orbán-kormány számára, 
amennyiben ezúttal nemcsak 
a saját, vagyis a nagyságrendi
leg nem jelentős magyar ügyek 
kényszerítették a bizottságot, 
hanem a globális gazdasági és 
főleg az eurózóna sanyarú hely
zete m iatt is kénytelen volt az 
unió „szigorúbb üzemmódba" 
lépni. Új időszámítás kezdődött, 
amelyben már nem fogadhat 
el olyan oldalazó lépéseket, 
melyek felett korábban évekig

szemet hunyt" -  mondta Magas 
István, a Világgazdasági Tanszék 
vezetője.

„Ha valóban visszatartják ezt 
a körülbelül százötven milliárd 
forintnyi összeget, az súlyos követ
kezményekkel járhat a szükségsze
rű infrastrukturális (elsősorban a 
tömegközlekedésben tervezett fej
lesztésekre -  például a már koráb
ban elfogadott budapesti villamos 
és vasúti modernizációra -  nézve, 
így e forrás megvonása hatalmas 
károkat okozhat. Ráadásul ne fe
ledkezzünk meg az ilyen projektek 
multiplikációs hatásairól sem, hisz 
ha nagy rekonstrukciós beruházá
sok elmaradnak, a beszállítók sere
gei és azok közkatonái sem kapnak 
megrendeléseket. Számításaim 
szerint összességében a keletkező 
kiesés nagyjából a büntetési tétel 
másfél-kétszerese is lehet" -  ma
gyarázta a tanszékvezető.

„Mindazonáltal jelenleg sok 
jel mutat arra, hogy ez az erős 
figyelmeztetést nem követik in
tézkedések, hisz például ha nyár 
elejére megszületik az IMF-fel 
kötendő megállapodás, akkor az 
így létrejövő várhatóan három

éves, megfizethető árú védőháló 
révén a kormánynak némiképp 
tágabb mozgástere lesz (az állam
adósság-finanszírozás feszítése 
valamelyest enyhül), a középtávú 
pénzügyi tervezés is lélegzethez 
jut. Az azonban valószínű, hogy az 
ígért évi 2,2%-os hiány tartásához 
a kohéziós pénzektől függetlenül 
is még akár száz-százötvenmilli- 
árd forintot „találni" kell 2013-ra 
- te tte  hozzá Magas István.

Az esetleges további jövőbeli 
szankciókat firtató kérdésünkre 
a tőkepiaci szabályozások szakér
tőjeként is ismert oktató elmond
ta, hogy bár további közvetlen 
büntetést Brüsszeltől már nem 
kell várnunk, hatalmas kérdés, 
hogy az IMF milyen feltételeket 
támaszt majd a hitelkeretért cse- 
rébe.„Ebben a helyzetben is a kö
zösségi közlekedés a kritikus pont 
-  napról napra hallhatunk a BKV 
folyamatos nehézségeiről, de a 
MÁV mellékvonalainak a kérdése 
is hasonló problémákat vet fel. 
Ráadásul az ország egészségügyi 
hálózata is átszervezésekre vár, 
aminek sikere szoros összefüg
gésben van a közlekedéssel is " -  
zárta gondolatait Magas István.

Rendezhető békésen a szembenállás?
■  CSEPREGIZSOLT
__ d iplq m ac i.blog.hu

A Nemzetközi Atomenergia 
Ügynökség (NAÜ) tavaly 

novemberben napvilágra került 
jelentése súlyos kételyeket fo 
galmazott meg az iráni nukle
áris programmal kapcsolatban. 
A dokumentum szerint ugyanis 
nem zárható ki, hogy Irán nukle
áris robbanótöltet előállítására 
törekszik. A perzsa állam nem 
óhajtja tisztázni magát, sőt, 
újabb, a korábbiaknál sokkal 
jobban védhető nukleáris léte
sítményeket telepít országszer

te, miközben a NAÜ ellenőreitől 
megtagadja ezekbe a belépési 
jogot. A nemzetközi közösség 
időben egymást követő hullá
mokban igyekszik térdre kény
szeríteni Iránt, azonban komoly 
megosztottság tapasztalható 
a nagyhatalmak között. Míg a 
Nyugat kemény szankciókat ve
zetett be Iránnal szemben, meg
célozva a perzsa állam olaj és 
gáziparát, amely bevételeinek 
döntő részét biztosítja, addig 
Oroszország és Kína lassítja Irán 
sarokba szorítását, hisz nem já
rulnak hozzá újabb Iránt elítélő 
ENSZ BT határozat elfogadásá

hoz. A perzsa állam gazdasági 
helyzete azonban így is folya
matosan romlik a már meglévő 
szankciók miatt, különösen, 
hogy a távol-keleti államok is 
csendben hozzájárulnak az Irán
ból származó kőolajimportjuk 
csökkentéséhez.

Ennek ellenére nem úgy tű 
nik, mintha az iráni rezsim bele
rokkanna a nemzetközi közösség 
által életbe léptetett gazdasági 
büntetőintézkedésekbe. Inkább 
magabiztosan halad előre nuk
leáris programjával, amelynek 
legújabb eredményei a nehezen 
támadható pozícióba telepített

urándúsító üzemek, melyek az 
atomreaktorokhoz szükségesnél 
jóval magasabb tisztaságúra 
dúsítják az uránércet. A nem
zetközi közösség Iránnal kap
csolatban legkevésbé türelmes 
szereplője Izrael, amelynek ve
zetői több alkalommal kijelen
tették, hogy akár katonai erővel 
is megakadályozzák, hogy Irán 
atomfegyverhez jusson, és ezzel 
beválthassa az Izrael ellen meg
fogalmazott fenyegetéseit. Az 
elm últ héten kiszivárgott titkos- 
szolgálati információk szerint 
Jeruzsálem nem tájékoztatná 
előre a perzsa állam nukleáris

létesítményei ellen indított légi
csapásról az Egyesült Államokat. 
Egyelőre ezt az izraeli retorikát 
inkább a nemzetközi közösséget 
„mozgásban tartó" stratégiának 
kell tekinteni, hiszen a zsidó ál
lamnak sem érdeke egy regioná
lis háború a Közel-Keleten, ahol 
Iránnak számos terrorszervezet 
és maga Szíria is szoros szövet
ségese. Azonban az biztos, hogy 
Irán atombombához jutása nuk
leáris fegyverkezési versenyt in
dítana be a közel-keleti térség
ben, ezzel tovább súlyosbítva 
a konfliktusokkal terhelt régió 
instabilitását.
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A „P" BETŰS SZÓ -  főbenjáró bűnök

■  MOLNÁR GYULA_______

Időről időre szóba kerül... Pe
dig a legtöbb diák fejében 

meg sem fordul, hogy éljen vele. 
Könnyű azonban belecsúszni, 
akár véletlenül is. De ki dönti el, 
meddig jóhiszemű egy pontatlan 
idézet, és hol kezdődik az aljas 
szándékú plágium határa? Sajnos 
normasértő jellegénél fogva nem 
kifejezetten kutatják, inkább csak 
legendák keringenek róla, meny
nyire elterjedt jelenség a plági
um, vagyis a szellemi tulajdon

FOTÓ: DICSÜK DÁNIEL

tudatos elorzása. A mindennapi 
gyakorlat azt mutatja, hogy -  
szerencsére -  nem igazán.

Hadas Miklós, a Szociológia 
és Társadalompolitika Intézet 
tanára a plágiummal kapcso
latban megkeresésünkre el
mondta: fogalmi distinkcióval 
kell élni. A klasszikus értelem
ben vett „rosszhiszemű plági
um" mind hazánkban, mind a 
nemzetközi tudományos kö
zösségben viszonylag ritkának 
számít. Létezik azonban ennek

egy speciális esete, amelyet ő 
„totális ignoranciának" nevez. 
Ez olyan személynél fordulhat 
elő, aki úgy hoz létre valami
lyen tudományos munkát, hogy 
egyébként nincs kapcsolatban 
a kutatói közösséggel. Távol áll 
az egyetemi élettől, jellemzően 
amiatt, hogy már régen kikerült 
ebből a közegből. A gyakorlat 
hiánya pedig oda vezet, hogy a 
szerző nincs tisztában a forrás- 
kezelés korrekt és etikus mód
jával. Nyilvánvaló it t  az elkövető 
felelőssége is, hiszen a megfele
lő felkészülés hiánya érhető te t
ten, de mindenképpen árnyal
tabb a tényállás, mint idegen 
szöveg tudatos másolásánál.

A leggyakoribb eset az úgyne
vezett jóindulatú plágium, mely 
inkább csak hiba, és általában 
fiatal, első- vagy másodéves 
hallgatóknál fordul elő. Hiányzik 
a pontos hivatkozás, nem elkülö
níthető az idézet a saját szöveg
től, nincs forrásmegjelölés -  ezek 
sokszor a tájékozatlanság jelei. 
Hadas Miklós tapasztalatai sze
rint a Társadalomtudományi Kar
ra bekerülő hallgatók egyharma- 
da nincs tisztában a hivatkozási 
szabályokkal, egyszerűen azért, 
mert nem tanították meg nekik 
a középiskolában. Ezért szüksé
gét érzi annak, hogy az oktatók 
kiemelt figyelmet fordítsanak 
ennek pótlására az első évben -  
legyen szó mind a formáról, mind 
az etikettről.

Véleménye szerint az is hasz
nos lenne, hogy ha kialakulna 
egy egységes kánon a hivatkozá
sok terén. Jelenleg ugyanis több
féle forma is használatban van, 
amelyek bár külön-külön elfoga
dottak, de egy intézményen belül 
óhatatlanul káoszt idéznek elő. 
Szigor és következetesség kell 
ahhoz, hogy a plágiumot teljesen 
ki lehessen irtani.

Hrubos Ildikó professor 
emerita arra mutatott rá, hogy az 
internet elterjedése nagy kísér
tést jelent. A számítógép-korszak 
előtt egy szöveg kimásolása is 
hosszas és fárasztó munkát igé
nyelt, így a szerző -  már csak a 
maga kényelméért is -  rövidített, 
átfogalmazott, módosított. Ez 
ma néhány gombnyomásra egy
szerűsödött. Hogy ebből adódóan 
mégsem terjedt el tömegesen ez 
a jelenség, azt annak köszön
hetjük, hogy párhuzamosan az 
ellenőrzés lehetőségei is jócskán 
kibővültek.

Ne becsüljük le a konzu
lensek, opponensek szerepét 
sem! Mivel ők az adott téma 
szakirodalmát behatóan isme
rik, könnyedén észreveszik, ha 
egy gondolattal már máshol is 
találkoztak. És ha esetleg konk
rétan nem is ismerik a plagizált 
forrást, a nyelvérzék ilyenkor 
is a segítségükre siet. Minden 
szerzőnek sajátos szóhasznála
ta, mondatszerkesztése van, és

akár a laikus számára is feltűnő, 
ha egy tanulmányon belül szö
gesen eltérő stilisztikájú bekez
dések váltják egymást. Emellett 
többféle program is született 
már arra, hogy a szövegegye
zéseket kiszűrje, ezért magyar 
nyelvű írások másolását már 
egyre kevésbé merik megkoc
káztatni.

Problémát jelent persze, 
hogy idegen nyelvű szöveget 
még szoftverekkel sem le
het szűrni, illetve inter
netes forrásoknál a 
szerkesztettség, hi
vatkozhatóság néha 
igen bajos. Hrubos 
Ildikó a megoldást a 
nyilvánosságban lát
ja: több szem többet lát.
Ezért is üdvözlendő, hogy a 
doktori disszertációk teljes szö
vegükben elérhetők az egyete
mi és az országos adatbázisban, 
a szakdolgozatok pedig a szerző 
hozzájárulásával olvashatók az 
egyetemi könyvtárban.

Egy tanulmány elkészítése 
hosszas kutatást igényel. A fe l
készülés hetekig, hónapokig is 
eltart, hosszú idő, mire összeáll 
a szerző számára az eredmény. 
Ezt átvenni, és saját munkaként 
bemutatni legalább annyira 
lopás, mint ha a szomszéd kert
jéből vinnénk el zöldséget. Rá
adásul azt is tartsuk szem előtt, 
hogy előbb-utóbb úgyis kiderül.

SAP MINDENKINEK

Idén is az SAP Hungary Kft gondozásában kerül megrendezésre az egyetemi hallga
tóknak szóló SAP tanfolyam. Idén nemcsak a fejlesztés iránt érdeklődőket, hanem 

az SAP felhasználói oldalával megismerkedni szándékozókat is várjuk. Az ingyenes 
tanfolyam során a résztvevők megismerkedhetnek az SAP vállalatirányítási rendszer 
működésével, szerkezeti felépítésével, fejlesztésével és felhasználásával. Az előadások 
alkalmával bemutatjuk a hallgatóknak, hogyan lehet az SAP rendszert valamilyen üzleti 
folyamat menedzselésére felhasználni.

• 4  Helyszín: ELTE Déli épület 0-823., 1117 Budapest Pázmány P. sétány 1/C, 
Időpont: 2012.03.20. -  2012.04.17., keddenként 18:00-tól 

- 4  Honlap és regisztráció: eestec.hu/sap

D r. Asztalos László György, a Budapesti Corvinus Egyetem Biztosítási Oktató és Ku
tató Csoportjának magántanára, az MKT Elnökségének tagja, első közép-kelet- 

európaiként, a Biztosításfelügyelők Nemzetközi Szövetsége (IAIS) által adományozott 
életműdíjban („Distinguished Fellow Award") részesült a világ és különösképpen Kelet- 
Európa biztosításügye szabályozása és felügyelete érdekében kifejtett negyedévszáza
dos tevékenysége elismeréseként.

Asztalos László a Biztosítási Oktató és Kutató Csoport egyetemi magántanáraként 
ebben a félévben is oktat a Corvinuson: hétfőnként két csoportban, a Biztosítás nevű 
kurzuson találkozhatnak vele a hallgatók. Az elismeréshez gratulálunk!
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Örvényben a magyar légiközlekedés

■  CSABAI TÜNDE

8
bejelentett Malév 

csőd előtt. A hazai 
vállalat -  noha az elmúlt 

két évtizedben folyamatosan 
anyagi gondokkal küzdött -  
mindig is közkedvelt volt, hiszen 
amolyan „kicsit sárga, kicsit sava
nyú, de a miénk"érzést keltett az

emberekben. A jövő még bizony
talan, nem tudni, hogy mi lesz a 
pórul já rt utasokkal és az állású- * 
kát elvesztett alkalmazottakkal.

A csőd, mintha önmagában 
nem lenne elég kellemetlen, 
számtalan mellékhatással is 
járt. Egyfelől a reptér óriási 
bevételkiesést könyvelhetett 
el, amiért kártérítést követel, 
másrészt a tehetetlen utazók
ra több európai légitársaság is 
egyből lecsapott. Az átmeneti

űrt, amely a piacon keletkezett a 
Wizz Air és Ryanair próbálta meg 
leghamarabb betölteni. Min
den eddiginél alacsonyabb áron 
kezdték el értékesíteni jegyeiket 
a bajba ju to tt utasoknak, ille t
ve az összes lehetséges eszközt 
megragadták, hogy kiszorítsák 
egymást és a konkurenciát a 
versenyből. Ehhez utólag a MÁV 
is csatlakozott, amely szintén 
különleges akciókkal csábította 
az utazni vágyókat). Rengete
gen éltek a két légitársaság le
hetőségeivel, viszont máig sem 
tudhatják biztosan, hogy mikor 
és melyik járaton utazhatnak -  
amennyiben egyáltalán eljutnak 
úticéljaikhoz, hiszen a Ryanair 
a pilóták vizsgálata ellen t ilta 
kozva máris törölte tizenhárom 
járatát.

Ráadásul számos célállomás 
is kiesett az eddigiek közül, hi
szen a két cég járatai kizárólag 
Európán belül mozognak, s hosz- 
szabb utakra még az utóbbi he

tek elsősorban keleti irányú bő
vítései ellenére sem alkalmasak. 
Nem feledkezhetünk meg arról 
sem, hogy a fapados modell nem 
alkalmas egy fővárosi, magas 
színvonalú repülőtér eltartására, 
ahol óriási volt a tranzitforgalom 
is, kiváltképp olyan üzletemberek 
révén, akik átszállás után rend
szerint első osztályon utaztak to
vább. Számukra a fapados gépek 
közel sem nyújtják az eddig meg
szokott kényelmet, így szükség
szerűen ez a réteg most Bécset, 
illetve Prágát választja. Tehát a 
közép-európai reptérháromszög 
budapesti csúcsa nagyon elma
rad a versenyben.

Miután az EU megelégelte az 
unió-szerte állami vállalatokba 
ölt adómilliókat, és bevezette a 
veszteségfinanszírozás tilalmát, 
a légitársasághoz addig rendkí
vül ragaszkodó Fidesz-kormány 
vállára hárult a csőd felelőssége. 
A jövőt illetően jelenleg csupán 
annyit mondhatunk ki, hogy

komoly befektető nincs a látha
táron. A nagy esélyesnek tartott 
kínai légitársasághoz fűzött re
mények szertefoszlottak, hiszen 
a felek nem tudtak megegyezni 
a pekingi tárgyalások folyamán. 
Egyes elemzők a zöldmezős be
ruházásban látják a lehetőséget, 
és teljes újraszervezést tartanak 
szükségesnek, többen viszont 
úgy vélik, hogy egy Malév-utód 
alapítása lett volna célszerű, 
amely akár egyből a csőd után át
vehette volna a légitársaság he
lyét. Egyelőre azonban még elő
készületekről sem hallhattunk, 
és eddig senki nem mutatott haj
landóságot a vállalat pozícióinak 
megmentésére -  kérdés, hogy 
az idő múlásával ennek mennyi 
a realitása. A csőd legsúlyosabb 
hozadéka talán mégis a nagyvi
lág Magyarországgal kapcsolatos 
véleményeinek tovább romlása, 
hisz a Malév bukása tovább erő
síti meggyőződést, hogy -  most 
már szó szerint is -„fö ld ö n  futók" 
vagyunk.

megrendülve, 
az utasok értetlenül 
álltak a néhány hete

BORÁSZAT A CORVINUSON
g  LÉNÁRD ESZTER_______

Az utóbbi időben többször 
is hallhattuk, hogy a bo

rászat modernkori forradalmát 
éli. Erről, valamint a borászat 
alapjairól és az egyik legrégeb
ben működő tanszék munkájáról 
kérdeztük dr. Kállay Miklós egye
temi tanárt, a Borászati Tanszék 
vezetőjét.

Mit takar a borászati kémia 
kifejezés?

A borászati kémia az élelmi
szerkémia része, amely azokat a 
speciális biokémiai folyamatokat 
tartalmazza, amelyek a borrá vá
lást jellemzik. A kémia azért kell, 
hogy elősegítse a technológiát,

amellyel a pohárba kerülő bor 
minőségét garantálhatjuk -  eh
hez alapvető szervetlen, szerves 
és analitikai kémiai ismeretekre 
van szükség. A mérések során 
kapott számszerű eredmények 
kiértékelése fontos lépés, hi
szen a boroknak szigorú kémiai 
paramétereik vannak. Például 
fontos tudnunk a bor polifenol- 
tartalmát, és azt hogy az melyik 
borászati lépés során került a 
borba.

Mit ért a borászat a szőlő és a 
bor elválaszthatatlan kapcso
lata alatt?

Ez a két termék -  a szőlőfürt 
a szőlészet végterméke, egyben 
a borászat alapterméke, a bor

pedig a borászat végterméke -  
nem választható el egymástól. 
Ezt úgy kell érteni, hogy a friss 
szőlőt azonnal fel kell dolgozni, 
erre törvényi előírások vannak. 
Kivételt képez néhány tokaji 
borkülönlegesség, amelyeknél 
az aszúszemeket pihentetni 
kell.

A szőlőből keletkezett must 
erjedés során alakul tovább egy 
összetételében, hatásában, filo 
zófiai megközelítésében is eltérő 
folyadékká. Ezt nevezzük bor
nak. A bor érlelése közben hasz
náljuk fel a biokémia segítségét. 
A kémia ezen a ponton megke
rülhetetlen, viszont szó sincs 
túlkémiázott, laborban gyártott 
borokról a hazai piacon. Ma már

piacképes terméket nem lehet 
előállítani borászati kémia nél
kül, ugyanis az eljárások során 
szerzett információk segítenek 
biztosítani a piacképessé válás 
feltételeit.

Hogyan befolyásolja az alko
hol a bor ízét?

Az alkohol több ezer, a sző
lőben található vegyület oldha
tóságát változtatja meg. Vizes 
alkoholos közegben az ízek sok
kal jobban oldódnak. A bor íze 
az aromák és egyéb vegyületek 
finom egyensúlyából adódik. A 
vörösbor 13 v/v%, a fehérbor 
pedig 11-11,5v/v%-os alkohol- 
tartalomnál kezd élvezhetővé 
válni.

Milyen tudományos munkák 
folynak jelenleg a tanszéken?

Az erjedés és a biológiai 
almasavbontás területein foly
nak jelenleg kutatások. Továbbá 
a bor élettani hatású vegyületeit 
is vizsgáljuk -  az orvosok által 
ajánlott, egészségre nagyon jó 
hatást gyakorló vegyületeket 
mérjük fel a hazai borokban.

Milyen jövőbeli tervei vannak 
a tanszéknek a szőlész-borá
szati képzés terén?

A szőlész-borász mesterképzés 
akkreditáció előtt áll. Továbbá ha
talmas igény lenne egy levelező 
alapképzés beindítására. Az inté
zet azon van, hogy ez a terv minél 
hamarabb megvalósulhasson.
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VIGYÁZZ! KÉSZ! RAJT?

FORRÁS: KARRIERMOST.HU

■  FILÁJ GÁBOR_________

Egyetemi tanulmányaink 
végéhez közeledve mind

annyian elgondolkodunk 
azon, hogyan tudunk majd 
elhelyezkedni a munkaerő- 
piacon. A diplomaátadó után 
egyre inkább sokasodnak kör
nyezetünkben a kérdések a 
jövővel kapcsolatban: hogyan 
tovább?

A munkaerőpiac helyzete 
sokat változott a világgazdasági 
válság óta. 2008 előtt jellem
ző volt, hogy a legelismertebb 
karok végzősei hamar el tudtak 
helyezkedni az egyetem után, 
sőt, a munkaadók szinte versenyt 
futottak a legjobb eredmények
kel rendelkező pályakezdőkért. 
Napjainkban azonban nem ez a 
helyzet. Most már a legjobbak 
is küzdenek, nem garantált a 
vágyott álláslehetőség. A frissen 
végzettek többsége szembenéz 
azzal a problémával, vajon ho

gyan tud kitűnni a tömegből, és 
milyen úton képes megszerezni a 
számára legjobb pozíciót?

Az üzleti életben is változás 
történt az elmúlt években, a vál
lalatok is rákényszerültek arra, 
hogy egyedileg fejlesszék mun
katársaikat, választ találjanak 
problémáikra. Az álláskeresés 
ugyanilyen válaszokat kíván a 
pályakezdőktől, hogy kitűnjenek 
az azonos végzettséggel, nyelv
tudással rendelkező most még 
szak, később versenytársak közül. 
A vá Iság tehát új eszközöket köve
tel az elhelyezkedéssel kapcsola
tos elakadások felszámolására is. 
Napjaink egyik ilyen, terjedőben 
lévő eszköze a business coaching 
vagy szélesebb értelmezésben a 
coaching módszertana.

Erről sokan gondolják úgy, 
hogy csak üzleti elakadások 
megoldásában jelenthet ha
tékony segítséget. A coaching 
azonban olyan folyamat, amely 
a jó képességű alanyokat segí

ti az egyedülálló teljesítmény 
elérésében, és abban, hogy 
túllépjenek környezetük, illetve 
önmaguk korlátain. A coach el
sősorban az üzlet és a gazdaság 
területén dolgozik, olyan közeg
ben, ahol az eredmény mérhető, 
ahol a megváltozott cselekmé
nyek hatása kimutatható. Mégis 
a módszert egyre gyakrabban 
alkalmazzák már magáncélok 
támogatására is. A coaching ki
fejezés eredeti jelentése edzés, a 
coach, a coaching művelője pe
dig az edző. Ez tehát nem más, 
mint az igénybevevő partner 
egyénre szabott fejlesztése, tá
mogatása.

A munkaerőpiacon jelenlevő 
kis- és nagyvállalatok tehát a 
legjobb diákokat keresik. Olyan 
pályázókat, akik hozzáadott érté
ket tudnak biztosítani alkalmazó
iknak, és még versenyképesebbé 
tehetik őket a piacon. Ma már 
nem elég jó képességekkel ren
delkezni, tudatosan kell pályázni

és felépíteni saját karriertervün
ket a jövőre vonatkozóan.

A tréningek és a csoportos 
tanácsadások jó kiindulást je
lenthetnek a kezdetekben, bár 
már napjainkban is rengeteg 
álláskeresési tipp, trükk és prak
tika elérhető az interneten, így 
mindenki számára hozzáférhe
tőek. Akkor mitől lesz egyedi ver
senyelőnyünk? Csak a megtalált 
saját megoldásainktól. Egyedül 
azonban nehéz ilyen kérdésekre 
érvényes válaszokat találni.

Érdemes tehát egyéni meg
oldásokban gondolkodni, olyan

modern eszközöket igénybe ven
ni, amellyel megsokszorosíthat
juk esélyeinket. Hiszen, ha 
tisztában vagyunk ké
pességeinkkel, tudjuk 
céljainkat, és meg 
is tudjuk fogalmaz
ni őket, ha tudjuk, 
hogy mit kell még 
tenni elérésükhöz, 
akkor nyert ügyünk van.
A coaching erre egy bizonyí
tottan jó megoldás lehet a ke
mény üzleti viszonyok között, és 
a karriertervezésben is megfelelő 
keretet biztosít.

Ingadozó valutaárfolyamok
BÁNFI TAMÁS ELEMZÉSE

A z elmúlt hónapokban az 
euró-forint és az euró- 

dollár árfolyam jelentős mér
tékben ingadozott. A mélypont 
294 EUR/HUF, a csúcs csekély 
mértékben 286 fölött volt. A 
hektikus mozgást egyrészt az 
eurózónán belüli politikai-gaz
dasági bejelentések és esemé
nyek (a görögországi helyzet 
bizonytalansága, a portugál és 
más országbeli tüntetések, a fis
kális paktum aláírása), másrészt 
az Amerikai Egyesült Államokat 
érintő politikai-katonai konflik
tusok (Irán, Szíria, Észak-Korea), 
harmadsorban a Magyarorszá
got érintő gazdasági-politikai-

EUR/HUF

jogi bírálatok és megjegyzések 
magyarázzák. Az okok -  az 
itthoniaktól eltekintve -  oly 
mértékben globálisak, hogy 
azok a belátható jövőben fenn

GRAFIKON: PORTFOLIO.HU

maradnak, sőt szaporodásuk is 
megjósolható.

A EUR/HUF árfolyamot alap
vetően befolyásolja az IMF tár
gyalások kezdeti időpontja, a

menetrend, a kiszivárgó hírek és 
a befejezést jelentő megállapo
dás tartalma. Úgy gondolom, a 
megállapodásnak nincs alterna
tívája, de at, hogy a Valutaalap 
(mögötte az Európai Unió) m it 
fog kérni, a magyar kormány 
mit fogad el, e pillanatban nem 
ismert, jóslatok
ba bocsátkozni 
viszont nem sze
retnék.

Az elmúlt hó
napra jellemző 
forint-euró árfo
lyam ingadozá
sának folytatását 
várom, de előbb- EUR/USD

utóbb a dollár euróval szembeni 
erősödése elkerülhetetlen. Ezt a 
várakozást erősíti az Európai Unió 
vezetőinek legutóbbi nyilatko
zata: az Európai Unió gazdasági 
növekedését -  a pénzügyi stabi
litás helyreállítása mellett -  ösz
tönözni kell.

GRAFIKON: PORTFOLIO.HU
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Régi értékek -  etikus vállalkozás
■  RURIÁN S7II ÁRD_ _ _ _ _ _ _

Joggal gondolhatjuk, hogy 
olyan világot élünk, melynek 

fő mozgatórugója a pénz, és min
den emberi értéket csak ez után 
sorolunk. Az anyagi javak haj
szolása közben elfelejtjük, miről 
szól az élet, gátlástalanul kizsák
mányoljuk embertársainkat. Erre 
a dilemmára kínál orvosságot 
a MICE program, és próbál egy 
másik utat mutatni -  már kö

zépiskolás kortól. A témában 
Balázs Adrián Dáviddal, 

a Budapesti Corvinus 
Egyetem hallgatójá
val, a MICE-képzés 
Alumni szervezet 
vezető képviselőjével 
beszélgettem.

Tulajdonképpen mi az 
a MICE, mit jelent a moza

ikszó?
A kezdeményezés az alapító

járól kapta a nevét, és jelentése 
Mészáros International Center of

Entrepreneurship. Ez egy olyan 
vállalkozói tréningprogram, 
amely középiskolásokat tanít vál
lalkozási alapismeretekre.

Hogyan kerültél kapcsolatba 
a programmal, hogyan integ
ráltak?

Még tizedik osztályos korom
ban történt, amikor a program 
képviselői toborzást tartottak a 
középiskolámban. Rá egy évre 
már jelentkeztem is a képzésre, 
és sikerrel végeztem. Már akkor is 
éreztem, hogy ez egy igen fontos 
hosszú távú befektetés, ameny- 
nyiben sikerül helytállnom.

Mesélj a képzés struktúrájá
ról!

A szombati képzés több rész
re oszlik, egyiken a Studium 
Generale ifjú pedagógusai tar
tanak előadásokat. A tananyag 
az USA-ban került kidolgozásra 
a buffalói egyetemen, professzor 
Joe Solomon volt a vezetője a 
stábnak.

A program alapítójáról mon
danál néhány szót?

Mészáros László egy magyar 
születésű, USA-ban élő vállalko
zó, akinek az 56-os események 
idején emigrálnia kellett. Kez
detben gyári munkás volt, de a 
nulláról odáig küzdötte fel ma
gát, hogy egyik vállalkozását a 
közelmúltban az Intelnek adta el. 
További üzleti sikereit bizonyítja, 
hogy Magyarországon az év vál
lalkozójának is megválasztották.

Mik a program fő erősségei?
Tanulóink gyakorlati tapasz

talatra tehetnek szert. A diákok
nak fel kell építeni egy komplett 
vállalkozást, amely mellé egy 
amerikai típusú üzleti tervet ké
szítenek az előírásoknak megfe
lelően. A program döntő szerepet 
lát az üzleti tervek megírásában, 
ugyanis a legtöbb európai vál
lalkozás bukásának hátterében 
a megfelelő üzleti terv hiánya 
lapul. A képzés egyben egy vetél
kedő, melynek végén befolyásos

üzletemberekből álló zsűri előtt 
kell minden résztvevőnek pre
zentálni a vállalkozását, amellyel 
egy időben már lehetőségük nyí
lik befektetők szerzésére is.

Mit kapnak azok, akik elvé
gezték a képzést?

A program kulcsszava az 
etikusság. Olyan értéket ad a fi
ataloknak, ami alapjában becsü
lendő. Nem elhanyagolható szem
pont az itt kiépíthető kapcsolati 
tőke sem. Olyan üzletemberekkel 
kerülnek kapcsolatba a diákok, 
akiknek a névjegykártyája -  szó

szerint -  aranyat érhet. A győztes 
csapatnak lehetősége nyílik egy 
továbbképzésre, melyet az USA- 
ban szerveznek meg. A képzés 
kézzelfogható bizonyítéka pedig 
egy tanúsítvány és egy oklevél.

Miért ajánlod a MICE progra
mot?

Mert olyan értékrendet nyújt, 
mellyel a világban kevés helyen 
találkozhatunk, pedig nagyon 
fontos, továbbá segít felszínre 
hozni és kamatoztatni azokat a 
rejtett kvalitásokat, melyek az 
emberben lakoznak.

Magabiztosan az állásinterjún
__ TAKÁCS ÁDÁM________

A legfrissebb információk 
I  szerint a magyar munka

erőpiac olyannyira telített, hogy 
egy-egy állásra akár több ezren 
is jelentkezhetnek. Ilyen körül
mények között már annak is 
magabiztosságot kell adnia, ha 
állásinterjún vehetünk részt. Ha 
tehát meghallgatásra megyünk, 
biztosak lehetünk benne, hogy 
érdekeljük az adott munkáltatót. 
Ezt tartsuk is szem előtt!

Semmiképpen se viselked
jünk alárendeltként, és éreztes
sük az interjúztatóval: pontosan

tudjuk, hogy mennyit is érünk. 
De ne felejtsük el, hogy teljesen 
aszimmetrikus erőviszonyokkal 
zajlik majd az interjú, hiszen 
bármennyi időt is fordítunk arra, 
hogy gyakorlott interjúzókká 
váljunk, a velünk szemben ülő 
jóval nagyobb tapasztalattal 
rendelkezik, és sokkal több 
jelentkezőt látott már, mint 
amennyi HR-est mi valaha is 
fogunk.

Ezért kerüljük az arrogan
ciát és a fölényeskedést, mivel 
a sikeres interjú egyik kulcsa a 
személyes szimpátia kialakítá
sa lehet. Ennek legegyszerűbb

módja, ha megtaláljuk a közös 
hangot és kapcsolódási pon
tokat az interjúztatóval (diák
szervezeti tagság, érdeklődési 
kör, közös ismerősök vagy elő
ző munka-, illetve gyakornoki 
helyek). Ahhoz, hogy ne csak 
keressük ezeket a pontokat, 
elengedhetetlen az alapos 
felkészülés. Gyűjtsünk össze 
minden elérhető információt 
az adott cégről vagy vállalatról 
és önéletrajzunkat is úgy ala
kítsuk át, hogy közben a HR-es 
helyébe képzeljük magunkat. 
Folyton az lebegjen a szemünk 
e lőtt, hogy eddigi tevékeny

ségünkből mi lehet vonzó az 
adott munkaadó számára, ille t
ve előnyös a kiszemelt pozíció 
szempontjából. Ha van rá lehe
tőségünk kérdezzük ki azokat, 
akik már végeztek az interjúval 
-  bár sok helyen esélyt sem 
adnak a jelentkezőknek a ta 
lálkozásra. Érdeklődjünk az in- 
terjúztató személye, tu la jdon
ságai és kedélye felől, m ie lő tt 
bemennénk.

Görög Ibolya a Forum 
Corvinum által rendezett elő
adásán kiemelt figyelmet szen
te lt a különböző interjú-szituá
cióknak. Szerinte, ha asztalnál

foglalunk helyet, az alkarunk 
mindig legyen az asztalon, de 
a könyökünk már ne. Lehetőleg 
legyen nálunk egy mappa, mert 
könnyen előfordulhat, hogy a 
szoba közepére ültetnek és nincs 
módunk az interjúztatóval egy 
asztalnál helyet foglalni. Ekkor 
a mappát ölünkbe téve hasz
nálhatjuk azt asztallapként, így 
nem kell kényelmetlen pozíció
kat váltogatnunk, mely önma
gában is bizonytalanságot su
gallhat. Végül pedig ne felejtsük 
el: ha mégsem kapnánk meg 
egy áhított állást, azt valószínű
leg nem is nekünk találták ki.
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A jövő az új generációé
a  BURJÁN SZILÁRD_ _ _ _ _ _ _

A Budapesti Corvinus
Egyetemen végzett 

hallgatók számára igen vonzó 
lehet a cél, hogy a nemzetközi 
kereskedelemben fussanak be 
karriert, interjúalanyunk bá
torságot és segítséget adhat, 
példát statuálhat: Martins 
Zemitisszel, egy nemzetkö
zileg elismert üzletemberrel 
beszélgettünk, aki fontosnak 
tartja a fiatalság integrálását 
a munka világába.

Kérlek, mesélj magadról és 
arról, hogy milyen területen 
dolgozol!

Tizenegy esztendeje export
menedzsmenttel foglalkozom az 
országhatárok figyelembevétele 
nélkül. Mesterképzést végez
tem nemzetközi kereskedelem 
szakon, sikereket értem el több 
európai országban is: Bulgáriá
ban, Romániában, Szlovákiában 
és Ukrajnában. Többnyire nor
végjai és oroszországi cégeknek 
teremtettem piacot ezekben a

zónákban és fordítva. Az elmúlt 
időszakban állítottam fel hálóza
tomat Franciaországban, és ami 
téged jobban érdekelhet, hogy 
Magyarországon is elkezdtük te
vékenységünket.

Pontosan mivel foglalkozik a 
vállalkozásotok?

Három tanácsadó cégnek 
vagyok a társtulajdonosa. Ezek 
mindegyike különböző arányban 
foglalkozik könyveléssel, piac
kutatással, logisztikai tanács
adással. Tulajdonképpen jelen 
vagyunk a gyártók termékeinek 
futószalagra kerülésétől egészen 
addig, amíg be nem kerül a ve
vők kosarába. Vállalkozásaim fő 
profilja az, hogy segítünk kitörni 
minden előállítónak a saját or
szága által rótt határok mögül. 
Esélyt adunk arra, hogy külföldi 
piacokat is meghódítsanak. Az 
Exportea nevű projektet java
részt én fejlesztettem, mely mára 
sikeres vállalkozás, és rengeteg 
cégnek segített termékei orosz- 
országi és skandináviai értékesí
tésében.

Mikor és miért kezdted támo
gatni a fiatalokat?

1993-ban, tizenkilenc évesen 
kezdtem el üzletelni. Éppen ezen 
okból kifolyólag a már kezdetek
ben is az volt a meggyőződésem, 
hogy tevékenységünket a fiata
lokra kell építenünk, és ettől az 
elképzeléstől soha nem tértem 
el. A tapasztalat hiányát az ambí
ció, a bizonyítási vágy és a jókedv 
pótolni tudja. Az öregebbek ta
pasztalata és a fiatalok motivált
sága nagyszerű kombináció nagy 
terveink elérése közben.

Miért tartod ennyire fontos
nak, hogy fiatalokkal dolgoz
hass és átadhasd tapasztala
taidat?

Tudom magamról, hogy húsz 
évvel ezelőtt nekem is renge
teget jelentett volna, ha valaki 
segít az első lépések megtétele
kor. Elengedhetetlen, hogy már 
most megszokják ifjú partnere
im azt, hogy egyik este Rigában 
éjszakázunk, de a következő 
ebédünket már Moszkvában 
fogyasztjuk el. A felnövekvő

generáció támogatása az igazi 
befektetés a jövőbe.

Mik az üzleti terveid a közeljö
vőt illetőleg?

Komolyan érdekelnek a közép
európai üzleti lehetőségek; két 
éven belül öt irodát fogunk nyitni 
a régióban. Pillanatnyilag azon 
dolgozunk, hogy Budapest minél 
hamarabb otthont adhasson az 
egyik létesítményünknek. Terve
ink és előzetes felmérések szerint 
negyven magyarországi gyártó
nak segítünk majd az oroszországi 
és skandináviai piacok meghó
dításában -  természetesen ezt 
a munkát is döntő részben fiatal 
munkaerő bevonásával kezdtük el.

Mi a legfontosabb tulajdonsá
ga egy exportmenedzsment
tel foglalkozó üzletem
bernek?

Mindig pozitív 
hozzáállást kell ta- /  
núsítania, és nem 
árt, ha mindent \  
humorral és kitörő 
jókedvvel tud lerea
gálni, mert sok súlyos 
pofon érheti az embert.
Az a titok pedig, amit mindig 
minden fiatal üzlettársamnak 
elmondok, a türelem. Türelmes
nek kell lenni, mert nemzetközi 
viszonylatban szinte semmi 
nem történik egyik napról a 
másikra.

C O R V IN U S A JÖVŐD MOST!

Kövess a facebookon!
www.facebook.com/KarrierExpo E X P O ®

országos, integrált állásbörze diplomázóknak, friss és fiatal diplomásoknak

Új szolgáltatásaink:
KarrierExpo Boulevard 
RapidRandi Terminál 
Get2Gether Party 
VideoResumé

1093 Bp., Fővám tér 8.
-»  Tel./Fax: 482-5577, Mobil: 30-279-7432

www.karrierexpo.hu, karrierexpo@uni-corvinus.hu 
nyitva: 10:00-17:00 ________________________

Kelj fel a számítógép elől!
Jelentkezésed ne vesszen el a spamek között! 
Tűnj ki a többi virtuális állásvadász közül! 
Gyere el és légy itt a KarrierExpo-n! 
Személyesen győzd meg a cégeket!

KIEMELT SZAKMAI PARTNER

p r o f e s s io n .h u

http://www.facebook.com/KarrierExpo
http://www.karrierexpo.hu
mailto:karrierexpo@uni-corvinus.hu
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Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda

Aktuális állásajánlatok
Cég neve Pozíció Referencia

szám
Jelentkezési

határidő

B ra in e x p re s s  In te rn a t io n a l K fL K re a tív  g o n d o lk o d ó k a t  k e re s ü n k 2 0 1 2 /0 0 5 2 /Á a z o n n a l

D e lo it te A d ó ta n á c s a d ó  (Ta x C o n s u lta n t) 2 0 1 1 /0 3 9 6 /Á a z o n n a l

D e lo it te A d ó ta n á c s a d ó  g y a k o rn o k  (Ta x In te rn ) 2 0 1 2 /0 0 1 6 /Á a z o n n a l

D e lo it te A s s o c ia te  -  C o rp o ra te  F in a n c e  A d v is o ry 2 0 1 1 /0 3 9 3 /Á a z o n n a l

D e lo it te K ö n y v v iz s g á ló  A s s z is z te n s  (A u d it  A s s is ta n t) 2 0 1 1 /0 3 9 0 /Á a z o n n a l

D e lo it te Ö s z tö n d í j P ro g ra m 2 0 1 1 /0 3 9 5 /Á a z o n n a l

E rn s t& Y o u n g K ö n y v v iz s g á ló  A s s z is z te n s 2 0 1 2 /0 0 0 6 /Á a z o n n a l

E rn s t &  Y o u n g P á ly a k e z d ő  A d ó ta n á c s a d ó 2 0 1 2 /0 0 0 7 /Á a z o n n a l

G o o g le O n l in e  M e d ia  A ss o c ia te  P ro g ra m  ( M u lt ip le  L a n g u a g e s  A v a ila b le ) -  EU H e a d q u a rte rs 2 0 1 2 /0 0 4 7 /Á a z o n n a l

PwC K ö n y v e lő  a ssz is z te n s 2 0 1 2 /0 0 6 8 /Á a z o n n a l

S ara  Lee  H u n g a ry  Z r t É rté k e s íté s i és m a rk e t in g  e le m z ő - te rv e z ő 2 0 1 2 /0 0 4 4 /Á a z o n n a l

Sara Lee H u n g a ry  Z r t . L o g is z t ik a i te rv e z é s i a s sz isz te n s 2 0 T 2 /0 0 5 9 /Á a z o n n a l

S o lo n  M a n a g e m e n t  C o n s u lt in g  T a n á a a d ó  B t. A s s is ta n t 2 0 1 2 /0 0 5 7 /Á a z o n n a l

M A P I Z r t J u n io r  ta n á c s a d ó  m u n k a tá rs 2 0 1 2 /0 0 4 2 /Á 2 0 1 2 .0 3 .0 9

B r it is h  A m e r ic a n  To ba cco O p e ra t io n s  T ra in e e  (Pécs) 2 0 1 2 /0 0 6 5 /A 2 0 1 2 .0 3 .1 2

B r it is h  A m e r ic a n  To bacco T e rm e lé s i HR e lő a d ó 2 0 1 2 /0 0 6 6 /Á 2 0 1 2 .0 3 .1 2

' ' N  B o rs o d i S ö rg y á r  K f t B o rs o d i T ra in e e  P ro g ra m 2 0 1 2 /0 0 7 7 /Á 2 0 1 2 .0 3 .1 5

GHF K e re s k e d e lm i K f t F in a n c ia l D e r iv a t iv e s  T ra d e r 2 0 1 2 /0 0 1 7 /A 2 0 1 2 .0 3 .1 5

\  B ud ap e sti Corv inus Egye tem  R endezvény Iroda h o s te s s /h o s t  ^ 2 0 1 2 /0 0 8 5 /Á 2 0 1 2 .0 3 .1 9 .,  1 2 :0 0

OTF F ő v á lla lk o z ó  Z r t B u s in e ss  D e v e lo p m e n t  A n a ly s t 2 0 1 2 /0 0 8 4 /Á 2 0 1 2 .0 3 .2 0

J w  ! P á n té i I n te rn a t io n a l K fL W h o le s a le  tra in e e 2 0 1 2 /0 0 6 9 /A 2 0 1 2 .0 3 .2 9

M i  /  B r it is h  A m e r ic a n  To ba cco F in a n c e  M a n a g e m e n t  T ra in e e  P ro g ra m m e 2 0 1 2 /0 0 4 8 /Á 2 0 1 2 .0 3 .3 0

/ t i s h  A m e r ic a n  To ba cco F in a n c e  M a n a g e m e n t  T ra in e e  P ro g ra m m e  -  W e s te rn  E u rop e 2 0 1 2 /0 0 4 9 /Á 2 0 1 2 .0 3 3 0

^ 'A m e r ic a n  To ba cco M a rk e t in g  M a n a g e m e n t  T ra in e e  P ro g ra m m e 2 0 1 2 /0 0 5 0 /Á 2 0 1 2 .0 3 .3 0

'" M e t r ic a  R e lo c a t io n s  + C o o rd in a to r  fo r  I n te rn a t io n a l R e lo c a t io n s 2 0 1 2 /0 0 7 3 /Á 2 0 1 2 .0 3 .3 1

Iro n  M o u n ta in  M a g y a ro rs z á g  K ft. F in a n c e  a n d  P la n n in g  A n a ly s t/T ra in e e 2 0 1 2 /0 0 7 5 /A 2 0 1 2 .0 4 .0 1

Iro n  M o u n ta in  M a g y a ro rs z á g  K ft. GL A c c o u n ta n t /T ra in e e 2 0 1 2 /0 0 7 4 /A 2 0 1 2 .0 4 .0 1

KPM G A u d it  A s s is ta n t/T ra in e e 2 0 1 2 /0 0 3 8 /A 2 0 1 2 .0 4 .0 6

PwC T a n á c s a d ó  -  k o c k á z a t-  é s  fo ly a m a tm e n e d z s m e n t  te r ü le t 2 0 1 2 /0 0 4 6 /A 2 0 1 2 .0 4 .2 2

PwC A d ó ta n á c s a d ó  a s s z is z te n s 2 0 1 2 /0 0 2 8 /Á 2 0 1 2 .0 4 .3 0

PwC K ö n y v v iz s g á ló  a s s z is z te n s 2 0 1 2 /0 0 1 8 /Á 2 0 1 2 .0 4 .3 0

Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda

Aktuális szakmai gyakorlatok
Cég neve Pozíció Referenda szám Jelentkezési

határidő

D e lo it te A d ó ta n á c s a d ó  g y a k o rn o k  (T a x  In te rn ) 2 0 1 1 /0 3 9 7 /S z g y a z o n n a l

D e lo it te M a rk e t in g  a n d  B u s in e s s  D e v e lo p m e n t  

T ra in e e

2 0 1 2 /0 0 8 0 /S z g y a z o n n a l

E rn s t &  Y o u n g A d ó ta n á c s a d ó  g y a k o rn o k 2 0 1 2 /0 0 1 0 /S z g y a z o n n a l

S ara  Lee  H u n g a ry  Z r t . L o g is z t ik a i te rv e z é s i a s s z is z te n s 2 0 1 2 /0 0 5 8 /S z g y a z o n n a l

X e m e t i M a rk e t in g  &  S a le s  I n te rn 2 0 1 2 /0 0 5 6 /S z g y a z o n n a l

Iro n  M o u n ta in  M a g y a ro r 

s z á g  K fL

GL A c c o u n ta n t /T ra in e e 2 0 1 2 /0 0 7 6 /S z g y 2 0 1 2 .0 4 .0 1

C o rn in g  H u n g a ry  K ft . A c c o u n t in g  a s s is s ta n t 2 0 1 2 /0 0 8 1 /S z g y 2 0 1 2 .0 4 .0 5

KPM G IT R isk  A d v is o r y - T r a in e e 2 0 1 2 /0 0 3 9 /S z g y 2 0 1 2 .0 4 .0 6

D e u ts c h e r  B u n d e s ta g In te rn a t io n a le s  P a d a m e n ts -S t ip e n d iu m  

(IP S)

2 0 1 2 /0 0 5 1 /S z g y 2 0 1 2 .0 6 .3 0

A n ta l l  J ó z s e fT u d á s k ö z p o n t S z a k m a i g y a k o r la t 2 0 1 1 /0 1 3 8 /S z g y fo ly a m a to s

r j
C O R V ÍN U S  A Te ambíciód a mi hivatásunk!

l ' j

R 0 D A
Állásajánlatok tanulmányaid alatt és után 
Karriertanácsadás és pályaorientácó 
Karriertervező és készségfejlesztő tréningek 
Networking
Szakmai gyakorlatok itthon és külföldön

személyesen: Fővám té r 8. fszt. 31. 
e-mailen: karrier@ uni-corvinus.hu

www.karrierexpo.hu 
karrier@uni-corvinus.hu 
1093 Budapest Fővám tér 8. 
Tel : 06 1 215 5538 
Tel./fax: %  1 482 5080

19% óta a munkáltatók diplomás toborzó 
és kiválasztási partnere 
a Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda 
Több mint 1000 élő munkaadói kapcsolat 
Évente több száz állás, szakmai gyakorlat 
és munkáltatói rendezvény 
Országos és nemzetközi integrált állásbörzék 
Diplomás karrierkövetés és Alumni networking

mailto:karrier@uni-corvinus.hu
http://www.karrierexpo.hu
mailto:karrier@uni-corvinus.hu
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KÖZPONT
A Közgazdász fókusz rovata

TATÁS-
\ rIKÁT

POLITIKAI
OKTATÁsd

FOTÓ: HVG/TÚRY GERGELY

■4 Hallgatói
érdekérvényesítés

■  KÓBOR ANDREA_______

A felsőoktatás -  ahogyan a 
közoktatás is -  drasztikus 

átalakításon megy keresztül. A 
változások csökkentett keretszá
mokat, forráskivonást, „röghöz 
kötést" és magasabb tandíjakat 
jelentenek, ahogyan arról az elő
ző számban részletesen is írtunk. 
Arról is többször szó esik, hogy a 
koncepció átgondolatlan, és nem 
előzte meg megfelelő társadalmi 
egyeztetés. Pedig az oktatást na
gyon megfontoltan kéne alakíta
ni, hiszen ez az alapvető kulcsa és 
eszköze az ország fejlődésének. 
Az oktatáson múlhat el az or
szág jövőbeli versenyképessége, 
a népesség jóléte, a társadalom

stabilitása. Sőt, oktatási refor
mokkal a sokszor szidalmazott 
politikai kultúrán is lehetne vál
toztatni, ha akarnának. Nem csak 
a jövő évi keretszámok forognak 
tehát kockán az új felsőoktatási 
törvény kapcsán, ahogy azt több 
szervezet is megfogalmazta. A 
tiltakozások nem maradtak el, 
ezek kronologikus összefoglalója 
ezen az oldalon olvasható.

Tavaly május óta különböző 
demonstrációkat szervez és fo
lyamatosan tárgyal a Hallgatói 
Önkormányzatok Országos Kon
ferenciája (HÖOK), megalakult a 
civil Hallgatói Hálózat, amely ak
tívan január óta tiltakozik és ren
dez „egyetemfoglalásokat". A két 
szervezet merőben különböző, és

a hallgatói érdekérvényesítés ke
reteiről sem értenek egyet. Célja
ik azonban alapvetően közösek. 
(A Corvinus HÖK-elnökének és a 
Hallgatói Hálózat képviselőjének 
közös interjúja a következő olda
lakon található.)

A hallgatói érdekképvisele
tek nagyon fontos intézményei 
az európai demokráciáknak, ám 
az egyes országokban nagyon 
különböző módon működnek, 
ezekről a negyedik oldalon olvas
hattok. Nem csak nálunk kívánj 
a kormány átalakítani a felsőok
tatást, Csehországban hasonló 
intézkedéseket igyekszenek elfo
gadtatni, ám a cseh diákság jóval 
aktívabbnak bizonyul és tízezres 
megmozdulásokkal tiltakoznak.

Idővonal
-  2011-2012 legfontosabb 
történései
2011. február Navracsics Tibor miniszterelnök-helyettes vezetésével érdemi tárgyalá

sok indulnak a felsőoktatási szereplők álláspontjának közelítése érdekében.

2011. május 4. Megjelenik az Origó botrányt keltő cikke, amely szerint a Corvinust is 
megszüntették volna.

2011. május 7. Tallinnban ülésezik a European Students' Union (ESU) Közgyűlése, 
amely a magyar delegáció indítványára nyilatkozatban áll ki a magyar felsőok
tatási reformok ellen.

2011. május 10. „Élőlánc a Corvinusért", flashmob a Corvinus főépülete körül és alá
írásgyűjtés az egyetem megmentéséért a BCE HŐK szervezésében.

2011. június 16. „Éjszaka a felsőoktatásért" A Hallgatói Hálózat tüntetése és nyílt fó
ruma a felsőoktatási törvénytervezetről a Kossuth Klubban.

2011. október Hallgatói demonstrációk Pécsett, Debrecenben, Sárospatakon, Sopron
ban, Szegeden, Miskolcon, Szombathelyen a helyi HŐK szervezésével.

2011. október 26. Navracsics Tibor miniszterelnökkel tárgyal Nagy Dávid, a  
elnöke, aki kijelenti, hogy a másnapi demonstrációt megtartják a ha 
gatók.

2011. október 27. „Országos hallgatói demonstráció a felsőoktatásért -  
HÖOK": tízezres diáktüntetés a Szalay utcában.

2011. december 23. Az Országgyűlés elfogadja a nemzeti felsőoktatás
ról szóló törvényt.

2012. január 20. Nyilvánosságra hozzák a 2012 szeptemberétől érvényes 
egyetemi keretszámokat és a hallgatói szerződés részleteit.

2012. január 20.„0ccupy Educatio" A Hallgatói Hálózat által szervezett akción gim
nazisták, hallgatók és oktatók skandálással zavarják meg az Educatio-kiállítást 
megnyitó Princzinger Péter, az oktatási Hivatal elnöke beszédét.

2012. február 4. Nagy Dávid bemutatkozó látogatásán tájékoztatja Kis Norbert 
újonnan kinevezett felsőoktatásért felelős helyettes államtitkárt a hallgatók 
aggályairól, illetve kéri, hogy a kormány minimális lépésként tolja ki a felvételi 
jelentkezések határidejét.

2012. február 8.
■4 A HÖOK kezdeményezésére az ESU nyilatkozatban ítéli el a magyar felsőok
tatási reformokat.
- 4  Az oktatási kormányzat bejelenti: 9 nappal meghosszabbítja a felsőoktatási 
felvételi jelentkezési határidejét.
-♦„M entsük meg az oktatást a fAGYhaláltól" -  flashmob demonstáció és nyílt 
konzultáció, majd egész éjszakás virrasztás a Deák téren a HÖOK szervezésében.

2012. február 15. „Vissza a jövőnket!"- tüntetés és vonulás a felsőoktatásért a Hall
gatói Hálózat szervezésében, amely a „Magyarország első egyetemfoglalásaként" 
emlegetett nyílt fórumba torkollott az ELTE jogi karán.

2012. február 19. Megalakul az Oktatói Hálózat, amely mára több mint230 egyetemi 
oktatót és akadémikust tömörít, fellép a központosító intézkedések ellen és tá
mogatja a Hallgatói Hálózatot.

2012. február 22. A második hallgatói fórum a Hallgatói Hálózat szervezésében, ek
kor az ELTE Bölcsészettudományi Karának egyik termét foglalták el a hallgatók.

2012. február 24.
-4 A felsőoktatási jelentkezés határideje
-4 Szabó Mátéhoz, az alapvető jogok országgyűlési biztosához fordul a HÖOK, 
hogy az ombudsman kérjen utólagos alkotmánybírósági normakontrollt a hallga
tói szerződéssel kapcsolatosan.

2012. február 29.
-4 Hoffmann Rózsa találkozik az Európai Unió oktatási biztosával, miután a 
HÖOK az ESU-n keresztül eljuttatta aggodalmait Brüsszelhez, illetve a Hallgatói 
Hálózat, a Hálózat a Tanszabadságért és az Oktatói Hálózat is közös levélben is
merteti szakmai kifogásait a biztosnak.
-4 A HÖOK támogatja Szabó Máté ombudsman munkaügyi vizsgálatát, s szak
mai fórumok szervezéséről dönt a hallgatói munkavállalással kapcsolatosan.
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„VANNAK KÖZÖS CÉLJAINK

K.D.: Nem igaz, hogy nem

■  HAJAS ÁDÁM_ _ _ _ _ _ _ _ _

Február8-án még mínusz 
húsz fokos hidegben 

tüntetett a Hallgatói Önkor
mányzatok Országos Konfe
renciája (HÖOK) a Deák téren. 
Nem sokkal később, február 
15-én pedig már a Hallgatói 
Hálózat (HaHa) tiltakozott az 
ELTE ÁJK-n egy spontán egye
temfoglalásból generált hall
gatói fórumon. A megmoz

dulások témája, akárcsak 
a szándéka közös volt, 

egy demokratiku
sabb felsőoktatási 
rendszer kialakí
tása, a hallgatói 
szerződések vissza
vonása, a keretszá

mok újragondolása. 
Mégis nekünk, egy

szerű halandóknak ez úgy 
csapódott le, mintha az egész 
felsőoktatási cirkusz a HÖOK 
és a HaHa csatározásáról, ha 
úgy tetszik, test-test elleni 
küzdelméről szólna. Kíváncsi
ak voltunk, hogy vajon ezt az 
érintett felek is így gondol- 
ják-e, ezért egy asztalhoz ül
tettük Kóbor Andreát, a HaHa

képviselőjét és Kiss Dávidot, a 
HÖOK elnökségi tagját, a BCE 
HŐK elnökét.

Hogyan látjátok egymás hall
gatói érdekképviseleti tevé
kenységét?

Kóbor Andrea: Nem vélet
len, hogy a Hallgatói Hálózat 
létrejött, ugyanis szerintünk a 
HÖOK nem lép fel elég határo
zottan a felsőoktatási törvény 
ellen. Ugyan ősszel volt egy 
tömegtüntetésük, de akkor is 
azt éreztük, hogy nagyon apró 
dolgokra koncentrálnak. A mi 
véleményünk az, hogy sokkal 
nagyobb problémák vannak a 
rendszerrel, mint a hallgatói szer
ződés vagy a gazdaságtudományi 
keretszámok. Sokkal inkább arról 
van szó, hogy a felsőoktatás, ami 
eddig is központosított volt, most 
még inkább azzá válik, sokan ki
szorulnak a rendszerből és nem 
látunk minőségi fejlesztésre uta
lójeleket.

Kiss Dávid: A HÖOK egy 
ernyőszervezet, és nem hierar
chikusan áll a több mint hetven 
intézményi HŐK fölött. Teljesen 
más céllal jö tt létre, gyakorlatilag 
egy érdek-aggregáló országos

szintű intézmény, ami azt is je
lenti, hogy jogosult valamennyi 
magyar hallgató képviseletére. 
Azokéra is, akik Hallgatói Hálózat 
vagy más néven szerveződnek. 
A különbséget, ha mindenkép
pen meg akarjuk ragadni, akkor 
abban látom, hogy a HÖOK-nak, 
és azon belül az intézményi HÖK- 
öknek is úgy kell megfogalmaz
niuk az álláspontjukat, hogy az a 
konkrét pártpolitikától, politikai 
ideológiáktól mentes legyen. Mi 
a politikát inkább annak „policy", 
és nem„politics"értelmében kép
viseljük.

K.A.: Nagyon jó, hogy a HÖOK 
képvisel mindenkit, de nekünk 
éppen az a problémánk, hogy 
a felsőoktatási törvény kapcsán 
nem kérdezték meg a képvisel
teket. A jelenlegi parlamenttel is 
pont ez a probléma, hogy egyszer 
megválasztották, és utána nem 
konzultálnak lényegileg az érin
tettekkel. Mi ehhez teremtettük 
meg a teret, nyílt fórumokat a 
szabad véleményformálásra, 
teljes transzparenciával. Ez is na
gyon fontos, hiszen ugyan tárgyal 
a HÖOK, és a diákok vélt érdeke
inek képviseletét végzi, viszont 
zárt ajtók mögött teszi.

voltak ilyen konzultációk: itt 
a Corvinuson is tartottunk 
összegyetemi hallgatói fórumot, 
az más kérdés, hogy nyolcvanan 
jöttek el rá. Én magam -  ugyan 
nem mint intézményi HÖK-kép- 
viselő, hanem mint a HÖOK el
nökségi tagja -  a fővárosban és 
vidéken is számos helyen vettem 
részt hasonló egyeztetéseken,

megmozdulásokon. Például 
szülővárosomban, Sopronban 
egy négyszáz fős fórumon, de 
volt ilyen Debrecenben, Pécsett, 
Miskolcon, Szombathelyen és 
az összes jelentősebb egyetemi 
városban is. Tehát igenis voltak 
ilyen egyeztetések, én inkább azt 
mondanám, hogy borzasztóan 
nagy a hallgatói passzivitás.

K.A.: Ebben egyetértünk.

KÖRKÉRDÉS I KIÁLLSZ-E A HALLGATÓI

Gazdálkodástudományi Kar 
Pénzügy és számvitel, 
másodév

Kiállnék a jogaim védelme ér
dekében, de nagy publikum előtt 
nem szoktam szót emelni ez ügy
ben. Azért nem képviseltettem 
magam olyan fórumokon, ahol a 
jogok sérülése esetén fel lehetne 
szólalni, mert szerintem egy jól 
szervezett társaság foglalkozik 
ezzel, nem éreztem szükségét 
annak, hogy személy szerint is 
becsatlakozzak.

Nekem az a véleményem, 
hogy a HŐK kiválóan megoldja 
ezt a problémát. Átlagos egyete
mistaként ez nem az én dolgom, 
szerintem ez az ő feladatkörükbe 
tartozik. Ezért tartom fontosnak, 
hogy minden hallgató részt ve
gyen a HŐK választáson, én is 
ezért mentem el szavazni annak 
idején.
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-  de nem egy pályán focizunk”

FOTO: SCHMIEDT FÁTA

Mi lehet annak az oka, hogy 
ilyen nagy a hallgatók passzi
vitása saját ügyeik terén?

K.A.: Intézményi szinteken 
a HÖK-ök nagyon hierarchizált 
szervezetek, és itt az egyéni vé
lemények elveszhetnek, főleg, 
hogy tulajdonképpen egy „frakci
óba" szavazzuk be a HÖK-ösöket. 
Ez elriaszthatja a potenciális je
lölteket. Másrészt pedig ezt a faj

ta passzivitást hoztuk magunkkal 
a szüléinktől, egyszerűen nincs a 
hallgatói véleménynyilvánítás
nak kultúrája. Mi ezt próbáljuk 
megteremteni.

K.D.: Politológusként abszo
lút hasonlóan vélekedek erről. Ez 
egyébként egy globális jelenség, 
európai partnerszervezeteink 
hasonló passzivitásról számolnak 
be. Ezt korosztályos problémának 
is lehetne nevezni, amit a fel
gyorsult életritmus, a társadalom 
személytelenné válása eredmé
nyez. Az egyetemen ez származ
hat a web2 térhódításából és a 
Bologna-rendszerből is. És látni 
kell azt is, hogy Magyarországon 
manapság „ciki" a közösségért 
dolgozni, főleg önkéntesen.

Mennyire értékelik a hallga
tók a ti munkátokat?

K.D.: Ősszel egy 10 000 fős 
hallgatói megmozdulásunk volt, 
ami jelentős rétegdemonstrá
ciónak számít egy 10 milliós 
országban.. Ha azt vesszük mér
cének, hogy a fórumokra meny
nyien mennek el, akkor már azt 
látjuk, hogy valahol többen, 
valahol kevesebben: ez erősen 
intézményfüggő. Ha nem csak

a hallgatók szempontjából vizs
gáljuk, hanem a hazai politikai 
környezetben, akkor elmondha
tó, hogy egy kétharmados több
séggel rendelkező kormánnyal 
szemben nincs „bevált recept". 
És persze a hallgatók között is 
van, aki egyébként örül a felső- 
oktatás ilyetén változásának, és 
támogatja az intézkedéseket. Mi 
őket is képviseljük. Még akkor 
is, ha a tisztségviselők, vezetők 
véleménye megegyezik abban, 
hogy az ő érdekeik védelmében 
is tiltakozólag kell fellépnünk a 
most épülő oktatási rendszerrel 
szemben.

K.A.: Azt gondolom, hogy 
a jelenlegi térben a felsőokta
tási törvény kapcsán mindenki 
pozícionálja magát, akinek van 
veszteni valója. A Hallgatói Háló
zatnak abban van az ereje, hogy 
nekünk nincs vesztenivalónk, 
minket semmilyen keret nem 
köt. Tényleg nem egy ügyszerve
zet vagyunk, amely csak azt sze
retné, hogy egy törvényt vissza
vonjanak, hanem egy formálódó 
civil hallgatói mozgalom, amire 
Magyarországon eddig még nem 
volt példa. És mint ilyen, a ma
gyar politikai kultúrát is formálni

szeretnénk. A mi hatásunkra pél
dául megalakult az Oktatói Háló
zat, az oktatók civil tömörülése is.

Ha pedig a sikerességről beszé
lünk, akkor fontos, hogy nagyon 
sokan kerestek meg minket, vidé
ki egyetemekről is, többek között 
Pécsről, Kecskemétről, Szegedről, 
Debrecenről. Folyamatosan tart
juk velük a kapcsolatot és sok 
budapesti egyetemen is helyi sej
tek alakultak (BME, Közgáz, ELTE, 
stb.). Helyi szinteken szeretnénk 
például egy transzparensebb, 
demokratikusabb és hatékonyabb 
HÖK-öt. Egyébként pedig egy 
normális felsőoktatást, és ezt csak 
hosszútávon tudjuk elérni, az ok
tatókkal együtt.

Lehet összefogás a Corvinuson 
aHÖKésaHaHa között?

K.A.: Ebben nem vagyok 
egészen biztos. Sok a közös cél, 
egyetértünk a keretszámok növe
léséről, a hallgatói szerződésről. 
Azonban mi radikálisabb véle
ményen vagyunk, és a rendszert 
is kritizáljuk, amelynek a HŐK is 
része, tehát nem teljesen egyez
nek a célok.

K.D.: A HŐK egy komplex, ám 
jól körülhatárolható issue-t képvi

selő szerv, ez az ügy pedig a fel
sőoktatási érdekképviselet. A civil 
kezdeményezések ennél nyilván 
szabadabban tudnak működni, 
mert ők maguk határozhatják 
meg, hogy mivel szeretnének 
foglalkozni. Ha azonban a HaHa 
céljai között van olyan, ami közös 
keresztmetszetbe kerülhet a HÖ0K 
céljaival, akkor miért ne lehetne 
együttműködni? Persze az együtt
működést nem úgy kell elképzelni, 
hogy kiállunk, és egy zászló alatt 
menetelünk. Más eszközök
kel dolgozunk, vagy ha 
úgy tetszik: „nem egy 
pályán focizunk". Azo- /  * *
kon az utakon, ame- * 1
lyeken mi járhatunk, \  ■
nem járhat a Hallgatói 
Hálózat, illetve intéz
ményes érdekképviselet
ként mi biztosan nem lehe
tünk annyira „mozgalmiak", mint 
a civilek. De abban biztos vagyok, 
hogy azt a közös keresztmetszetet 
meg lehet és valamilyen formá
ban meg is kell találni.

K.A.: Ha a HÖ0K is csinálja a 
dolgát, és tiltakozik, a Hallgatói 
Hálózat is csinálja a dolgát, és t i l
takozik, akkor nem beszélhetünk 
ellentétekről.

JOGOK VEDELME ERDEKEBEN?

Danyi Eszter

A HŐK tagjaként abszolút 
magaménak érzem a problémát, 
hiszen napi szinten kell lehetősé
geinkhez mérten a hallgatók ér
dekeit védenünk. Úgy gondolom, 
hogy kis részei vagyunk ennek a 
rendszernek, mindezek ellenére 
mindenki a maga szintjén meg
teheti, amire lehetősége van.

Fontosnak tartom, hogy 
legyen a hallgatóknak érdek- 
képviselete, de nálunk az évfo
lyamfelelős az, aki a fiatalok ál
láspontját képviseli. Ő érdeklődik 
az esetleges problémáinkról, és 
ő is viszi tovább a kérdéseket a 
felsőbb szervezeti egységekhez. 
Ha nagyban sérülnének a joga
ink, én is csatlakoznék valamelyik 
szervezethez.

■  BURJÁN SZILÁRD -
__ F1S1 MARCELL_________

FOTÓK: NIKES-S0ÓS BÁLINT

Mindenképpen kiállók a hall
gatói érdekek mellett, hiszen 
tagja vagyok a Kertészettudomá
nyi Kar Hallgatói Önkormányza
tának. Nagyon fontosnak tartom, 
hogy a diákokkal korrektül bánja
nak, viselkedjenek és a meglévő 
jogaikkal a hallgatók korlátozás 
nélkül élhessenek.

U H
Élelmiszertudományi Kar
Élelmiszermérnök, első év
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Mindenki másképp csinálja
m MOLNÁR GYULA_______

A felsőoktatás eltöme
gesedése nemzetközi 

jelenség, ami minden de
mokratikus országban együtt 
járt a hallgatói szervezetek 
megerősödésével. Általános 
gyakorlat azonban nem ala
kult ki -  az önigazgatás struk
túrája minden esetben az 
adott állam hagyományaihoz 
és felsőoktatási rendszeréhez 

igazodott. A cikkben három 
különböző modellt is

mertetünk: a listás 
németet, a politi-

S kai franciát és a 
versengő angolt.

N é m e t o r s z á g  
modellje a humbold

ti egyetemről ered,

az ottani hallgatói érdekképvi
selet hasonlít a magyarhoz. A 
Studierendenparlament tagjait 
az egyetemi hallgatók választják, 
többnyire egyéves mandátum
mal. Lényeges különbség, hogy 
a kis főiskolák kivételével nem 
egyéni jelöltekre, hanem listákra 
lehet szavazni, és a képviselői he
lyeket szavazatarányosan osztják 
el. így biztosítják a különböző 
vélemények megjelenítését a 
hallgatói önkormányzatban, en
nélfogva azonban ez sokkal in
kább politikai jellegű testület. Az 
adminisztratív feladatokat más 
szerv látja el. Külön referens felel 
a költségvetésért, a felsőoktatás
politikáért, a kultúráért, de létez
nek például autonóm referensek 
is, akiket kisebbségi csoportok 
delegálnak: tipikusan ilyenek a

mozgáskorlátozottak vagy a ho
moszexuálisok képviseletében 
eljárók. A német rendszerben 
tehát a politikai érdekképviselet 
és az adminisztratív munka kü
lönválik, így hangsúlyozottabban 
jeleníthetők meg az „ellenzéki" 
vélemények. Hátránya azonban a 
túlzott bürokratizáltság.

Franciaországban a napóle
oni változat szerint működik a 
felsőoktatás. Ott az intézményi 
autonómia jóval gyengébb, mint 
a német egyetemeken, így ezen 
a szinten nincsenek hallgatói 
önkormányzatok. Az érdekkép
viseleti testületek mind orszá
gosak, és az egyes iskolákban 
helyi irodákat működtetnek. A 
különböző hallgatói szervezetek 
más-más politikai beállított
ságúak, és gyakran nemcsak a

kormányzattal vagy az egyetemi 
adminisztrációval, hanem egy
mással is konfliktusaik vannak. 
A legnagyobb érdekképviseletek 
taglétszáma több tízezer fő, de 
befolyásukat a méret helyett in
kább a politikai aktivitáson lehet 
mérni. Franciaországban tehát 
nincs egységes szabályozás és a 
magyarnak megfelelő hallgatói 
önkormányzati rendszer.

Az Egyesült Királyságban -  
értelemszerűen -  a brit modell 
érvényesül. A hallgatói érdekkép
viseletek itt bírnak a legnagyobb 
hagyományokkal: az elsők még 
a 19. század második felében 
jöttek létre. Minden egyetem
hez önálló Students' Union kap
csolódik, mely független jogi 
személyiséggel rendelkezik, 
a felsőoktatási intézménnyel

szoros együttműködést folytat, 
költségvetése jelentős részét is 
tőle kapja. Korábban igen széles 
jogkörrel rendelkeztek, de John 
Major kormánya az 1994-es 
oktatási törvénnyel ezt jócskán 
megnyirbálta. A Students' Union 
hivatalnokainak egy része teljes 
munkaidőben, fizetésért dolgo
zik, mások önkéntesen. Őket a 
tagság választja meg, tehát nem 
szavazhat az összes diák a válasz
táson. Működik egyfajta közössé
gi kontroll is: ha egy bizonyos szá
mú tag ezt kezdeményezi, akkor 
kötelező referendumot kiírni ar
ról, hogy egy másik diák tagságát 
megszüntessék-e. Az érdekképvi
seleteket országos szinten tömö
ríti a National Union of Students, 
melynek körülbelül hatszáz hall
gatói szervezet a tagja.

NEM VAGYUNK EGYEDÜL
iá BURJÁN SZILÁRD

Csehországban is meg
mozdultak a fiatalok. 

Hogy kik a zajló események 
főszereplői? A két szembenál
ló fél egyrészről a cseh diák
ság, élükön Heda Cepelovával, 
a diákszervezetek vezéregyé
niségével; a másik oldalt a 
miniszterelnök, Petr Necas és 
az ország nagy tiszteletnek 
örvendő köztársasági elnöke, 
Václav Klaus képviseli. Mi áll 
a dolgok hátterében? A cseh 
felsőoktatás reformja, amely 
már nyolc éve van napiren
den, de a hosszú idő alatt 
szinte semmilyen változtatást 
nem sikerült keresztülvinni a 
diákság és az oktatók heves 
ellenkezése miatt.

A felsőoktatás tervezett átalakí
tása miatt következett be a nyug
talanság hete Csehországban, 
amely alatt a két szembenálló

fél közti ellentét kicsúcsosodott. 
A nevezetes néhány nap alatt a 
fiatalok a nagyobb városokban 
előadásokat, kiállításokat és fel
vonulásokat szerveztek. Február
28-án megszállták felsőoktatási 
intézményeiket, éjszakába nyúló 
vitafórumokon adtak hangot vé
leményüknek az egyetemi éjsza
kának keresztelt rendezvényen. 
Az ezt követő napon a prágai 
akcióban a kormány épülete elé 
vonultak, hogy átadják a követe
léseiket tartalmazó petíciót.

A hallgatók szerint a válto
zások az egyetemek autonómi
ájának csorbulásához vezetnek, 
kizárólag a politikai és gazdasági 
elit érdekeit szolgálják. Ahogyan 
ők látják, a cseh felsőoktatás 
jelentős mértékben veszít majd 
színvonalából, ha ezeket a terve
zett reformokat a gyakorlatban is 
alkalmazzák. A hallgatók attól is 
tartanak, hogy az üzleti szféra túl 
nagy befolyást tudna gyakorolni

a hallgatók későbbi pályafutá
sára. Az oktatók támogatják a 
diákság megmozdulásait, taní
tási szünetet is tartottak, hogy a 
diákok minél nagyobb számban 
megjelenhessenek a tüntetése
ken. Összefoglalva a törvényja
vaslatokat: a kormány tandíjat 
vezetne be, illetve módosítaná 
az akadémiai testületek jelenle
gi felállítását, szerződésalapúra

szírozását, ezzel az intézkedéssel 
pedig több évvel előre predesz
tinálná, hogy mekkora állami 
támogatáshoz juthatnának a fel
sőoktatási intézmények.

A helyzet komolyságáról 
tanúskodik, hogy a többezres 
diáksereglet az egyetemi éjsza
kán Pilzenben, Olmützben és 
Brünnben is alkonyaitól pirka
datig színvonalas programokon

mozdulást, a korábban említett 
prágai akciót, ahol már tízezres 
felbőszült hallgatói tömeg jelent 
meg. A köztársasági elnök reak
ciója lehangolónak mondható: 
szerinte a diákok csak saját cso
portérdekeikért harcolnak, nem 
a felsőoktatás színvonaláért. 
Hozzátette, hogy a felsőoktatási 
reformra mindenképpen szükség 
van, ezt mindenkinek látnia kell.

állítaná át az egyetemek finan- készítette elő a legnagyobb meg- Ismerős érvek, ugye?

FORRÁS: HIRADO.HU
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■  BESZÉLGETÉS CSÁKI CSABÁVAL

„A Közgázon végzettek 
mindig jól boldogultak”
■  D lfSIIK  DÁNIFI_ _ _ _ _ _ _ _

Mindmáig legendás 
híre van a Közgázon 

a nyolcvanas évek köze
pén végbement, a közgaz
dászképzést átszervező, 
valamint az üzleti progra
mok alapjait megteremtő 
„elő-rendszerváltozásnak". 
Sok más mellett az akkori 
strukturális reformokról, 
valamint az egyetemen 
uralkodó közhangulatról is 
kérdeztük e korszak talán 
legilletékesebb személyét, 
Csáki Csaba akkori rektort, 
az Agrárközgazdasági és Vi
dékfejlesztési Tanszék előző 
vezetőjét.

Agrártudományokkal nem 
foglalkozó hallgatóként
az Ön nevét legtöbbször 
a rendszerváltás környéki 
rektori tevékenysége miatt 
hallottam. Milyenek voltak 
akkoriban a Közgáz minden
napjai?

Fontos szempont, hogy az 
egyetem időben felkészült a 
rendszerváltásra, hisz például 
a mi, az akkor még Marx Károly 
nevét viselő intézményünk volt 
az első, aki a marxista közgaz
daságtanról átváltott a mikro- 
és makroökonómiára. Ráadásul 
akkoriban alakítottuk ki azt a 
koncepciót is, hogy a Közgázon 
belül létrehozunk egy üzleti kép
zéseket nyújtó szekciót. Ezt Soros 
György is támogatta egymillió 
dollárral. Ennek köszönhettük 
azt, hogy számos kollégánk a 
nyugati világban sajátíthatta el 
az itthon még újnak számító tu 
dományágakat.

Ráadásul ekkor alakult ki az 
egyetem mai jellege, a számos 
vendégelőadással, különleges 
rendezvényekkel is, hisz -  be
leértve például George Bush 
amerikai elnököt is -  sokan lá
togattak el hozzánk.

Az Ön által említett tanterv
reformok mekkora politikai 
ellenállásba ütköztek?

Összességében azt kell 
mondanom, hogy sokan t ilta 
koztak, ám mivel a nyolcvanas 
évek közepéről beszélünk, már 
számos támogatónk is akadt a 
különböző minisztériumokban, 
valamint -  például Németh 
Miklós révén -  a pártközpont
ban is. A politikai konfliktusok 
azonban nem csupán a tanterv
re terjedtek ki, hisz például az 
imént már em lített Soros-féle 
pénz egyik feltétele is az volt, 
hogy ne a minisztérium, hanem 
a Chikán Attila által vezetett 
ösztöndíjbizottságunk révén 
maga az egyetem válassza ki, 
hogy kik menjenek külföldre 
tanulni.

Legendákat mesélnek a Köz
gáz, azaz a „Dimitrov téri fiúk" 
hetvenes-nyolcvanas évekbeli

jelentőségéről. Ön szerint eb
ből mennyi maradt meg mos
tanra?

Akkoriban ennek az volt az 
egyik alapja, hogy a Keleti Blokkon 
belül szinte csak nálunk lehetett 
modern közgazdaságtant tanulni, 
így az egyetem nemzetközi szinten 
is nagyon jelentősnek számított. 
Ezért, akik itt végeztek, remekül 
tudtak boldogulni. Ez még ma is 
többé-kevésbé érvényes, hisz a 
Corvinus most is a legjobb hallgató
kat vonzza, így ez a hallgatói bázis 
a politikai helyzettől függetlenül is 
alapja a minőségi oktatásnak.

Mi a véleménye a tavaly má
jusban felröppent, az egye
tem felnégyelésére vonatkozó 
hírekről?

Reméltem, hogy csupán egy 
rövid távú politikai játszma tanúi 
vagyunk. Eddig minden ilyen jel
legű kezdeményezés azon bukott 
meg, hogy a Közgáz túl erős ahhoz, 
hogy mások jó szívvel tudják in
tegrálni. Nekem nagy fájdalmam, 
hogy húsz évvel ezelőtt nem való
sult meg a Műegyetemmel terve
zettfúzió, ám mivel mára már ők is 
kiépítettek egy gazdasági kart, így 
egy szoros együttműködés nehéz
ségekbe ütközne.

FOTÓK: NIKES-SOÓS BÁLINT

A mai napig aktív oktatóként 
mit gondol, miben más egy 
mostani hallgató, mint egy 
harminc évvel ezelőtt diplo
mázó?

Akkoriban az egyetemi ok
tatás jobban átfogta a diákok 
napirendjét, hisz jóval kevesebb 
alternatív program volt. Ma
napság számos más lehetőség 
is nyitott a számukra -  például 
ma már könnyedén elérhetők a 
külföldi részképzések, melyeket 
a nyelvtudás fejlesztése és a ta
pasztalatszerzés miatt is nagyon 
fontosnak tartok.

Hogyan telnek professor eme- 
ritusként a napjai?

Kicsit kevesebb stresszel járó 
feladatom van, mint korábban, 
ám hetente háromszor-négy- 
szer bent vagyok az egyetemen, 
s oktatok, illetve EU-n belüli és 
globális agrárpiaci jelenségekkel 
foglalkozó kutatásokban is részt 
veszek.

Ha már szóba került szakmai 
munkássága, mi a véleménye 
az Európai Unió agrár-politi
kájáról?

Eléggé sajátos rendszerről 
beszélhetünk, hisz az egységes 
politikát gazdag országok hozták

létre, meglehető- \  ■
sen protekcionista 
keretekkel. Ehhez 
csatlakozott utólag a 
tizenkét új belépő, az eltérő 
körülmények miatt nem minden 
probléma nélkül. Bízom benne, 
hogy a 2014-től kezdődő új ag
rárpolitikai szakaszban már job
ban érvényesülhetnek a kevésbé 
fejlett országok érdekei is.

Sokan mondják, hogy ha
zánknak az Európai Unión be
lül nagy jelentősége lehet a 
mezőgazdaság területén. Ön 
hogyan látja ezt?

Az unió egyik legnagyobb di
lemmája, hogy az agrárszektort 
csupán termelő ágazatnak tekin
ti-e, vagy olyan tevékenységnek, 
amelyben a termelés mellett 
egyéb szempontokat is hangsú
lyozottan figyelembe kell venni 
(a környezet megóvása, tájkép, 
állatvédelem). Összességében 
az EU-n belül Magyarország ter
mészeti adottságai az átlagnál 
kedvezőbbek a mezőgazdaság 
számára, ami kétségtelenül po
tenciális előnyt jelent. Nem te
kinthetünk el ugyanakkor attól, 
hogy mezőgazdaságunk jelenleg 
nem használja ki a lehetőségeit, 
versenyképessége alacsony.
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Global Village -
a nemzetek utcája
a  GONDAGRÉTA

A Youth Forum fő eseménye a Global Village volt. A nap záró 
programján a résztvevők a szervezet kulturális sokszínűségét 

ünnepelték azzal, hogy a Global Leaders' Summit-on résztvevő 110 
ország bepillantást nyújtott nemzeti kultúrájába a magyar diákok és 
érdeklődők számára. A rendezvényen valamennyi nemzet megszólal
tatta sajátos dallamait, illetve autentikus nemzeti konyhájának ízeivel 
várta az oda látogatókat.

Az AIESEC képviselők felsorakoztak a Budapesti Corvinus Egyetem 
folyosóján és minden ország számára kijelöltek egy standot - ahová 
ezután kitehették nemzetük jellegzetes tárgyait, térképeket, hagyo
mányos ételeiket.

Sokan kóstolóval is készültek, különféle falatokkal kínálták meg 
az érdeklődőket. Kóstolhattunk mindent, igazi belga pralinét, 

édes juharszirupot egyenesen Kanadából. Mexikó - ha nem is 
tequilát -, de ezerféle öntettel tacót kínált. A francia pulton 
sajtok tömkelegé várt ránk -  lágy, ömlesztett, penészes, 
kemény sajtokból válogathattunk. Tóbb ország delegáltja 
hagyományos nemzeti viseletét öltött magára -  köztük 
Egyiptom, vagy Kirgizisztán képviselői is. Ausztrália egy- 

egy rövidebb országismereti vetélkedőt szervezett, ahol a 
győztesek plüss kengurukat kaptak, 

így mindazok, akik végigsétáltak a nemzetek utcáján, egy felejt
hetetlen kulturális élményben volt részük.

Mi volt az első benyomásod 
Budapestről?

„Nagyon hideg van. Ez szokatlan számomra az 
otthoni időjáráshoz képest."
(Costa Rica)

„Széles látókörű, melegszívű, vendégszerető 
emberekkel találkoztam Budapesten." 
(Kirgizisztán)

„A magyarok annyira jó házigazdák, hogy 
szinte otthon érzem magam Budapesten.'1 

í-rfc*. (Mozambik)

„Már második alkalommal járok Budapesten. ■
Nagy hatással volt rám a város történelme, 
művészete."

c M M K W M

Nemzetközi kult-üzlet
ü  GONDAGRÉTA_ _ _ _ _ _ _ _ _

A z AIESEC idén hazánkban 
rendezte meg a Global 

Leaders' Summit (GLS) konferen
ciát. A február 13-tól 26-ig tartó 
rendezvénysorozaton 110 ország 
AIESEC vezetősége képviseltette 
magát, így elmondható, hogy a 
GLS egy nemzetközi szinten is je
lentős esemény volt. A konferen
cia nyitórendezvényéről, a Youth 
Fórumról beszélgettünk főszer
vezővel, Orbán Mártával.

Milyen eseményekből állt a 
Global Leaders' Summit kon
ferencia?

A GLS több eseményből te
vődött össze. Az országok kép
viselői először egy 1-2 napos 
Pre-Meeting-en vettek részt, itt 
régiónként, kontinensenként ta
lálkoztak az egyes országokból 
érkezett AIESEC elnökök és meg
választott utódaik. Ezt követte az 
egynapos Youth Forum, aminek 
a Budapesti Corvinus Egyete
men adott otthont. Ezután egy 
kilencnapos konferenciára vittük 
a résztvevőket Tapolcára, ennek 
végeztével pedig visszajöttünk 
Budapestre, ahol informális 
programokat szerveztünk az AI
ESEC elnököknek: kocsmatúrára 
mentünk, pihentünk a Széchenyi 
fürdőben, és megmutattuk nekik 
Budapest nevezetességeit.

Hogy nézett ki maga a Youth 
Forum?

Hivatalos megnyitóval in
dult a nap. Ezt workshopok és 
panelbeszélgetések követték, 
neves cégek helyi és világmé
retű témákat érintő előadásaira 
látogathattak el a résztvevők. A 
rendezvény mottója: „To bridge 
the gap between youth and busi
ness"- tehát a cél a fiatalok és az 
üzlet közti szakadék áthidalása. A 
nap csúcspontja a Global Village 
volt, amikor is a Corvinus folyo

sóján felvonultattuk 110 ország 
kultúráját. Minden nemzet kép
viselője lehetőséget kapott, hogy 
bemutassa a különböző, országát 
jellemző tárgyakat, szórólapokat, 
falatkákat.

Mennyi szervezéssel jár egy 
ilyen rendezvény?

Két évvel ezelőtt kellett meg
pályázni a konferencia szervezé
sét. Másfél éve körvonalazódott 
a főszervező szerepe, majd hul
lámonként csatlakoztak hozzá a 
szervezőcsapat tagjai -  először 
mi, az alelnökök, majd a csapat 
tagjai, akik aktívan, és hosszú, 
kemény munkával lehetővé tet
ték, hogy Magyarországon ren
dezhettük meg a Global Leaders' 
Summit-ot.

A Youth Forum-mal egy idő
ben zajló, Utolsó nyílt nap 
nevet viselő tüntetés meny
nyiben befolyásolta a rendez
vény lebonyolítását?

Az „A" verzió mellett fel kel
lett állítanunk egy „B" tervet is. 
Ha bármi gond adódott volna, 
gyorsan összepakoltunk volna, 
és továbbéltünk a következő 
helyszínre. Szerencsére erre nem 
kellett, hogy sor kerüljön.

Milyen lehetőségeket jelent 
Magyarország, a magyar AI
ESEC számára, hogy otthont 
adhattunk a Global Leaders' 
Summit-nak?

A konferencia, valamint an

FORRÁS: PODOBNI MIHÁLY

nak hivatalos megnyitó napja, a 
Youth Forum kitűnő lehetőséget 
jelentett a magyar AIESEC pozitív 
nemzetközi megítélését illetően. 
Ezen kívül a médiamegjelenésnek 
és a Youth Fórumnak köszönhető
en még több diák ismerkedhetett 
meg az AlESEC-kel. A legfonto
sabb előnyt Magyarország szá
mára a konferencia jelentette: 
110 ország fiatal vezetőit láthat
tuk vendégül két hétig. A világ 
minden pontjáról érkező delegál
tak -  akik közül sokan még nem 
jártak hazánkban -  rendkívül 
pozitív képpel távoztak.

Milyen jelentőségű a Corvinus 
AIESEC irodája Magyarorszá
gon és a magyar AIESEC világ- 
viszonylatban?

Magyarországon mindösz- 
szesen tizenkét AIESEC szervezet 
működik -  ebből öt Budapesten. 
Ezek közül a legeredményesebb 
és legerősebb a Közgáz AIESEC 
irodája. Eredményként a gyakor
latcseréket mérjük: ha kimegy 
egy diák külföldi gyakorlatra, 
illetve ha külföldről jönnek az 
adott AlESEC-hez. A Corvinus AI
ESEC irodájánál ez a szám 100 fe
lett van, ami országos viszonylat
ban igen kiemelkedő eredmény. 
Világviszonylatban a 110 ország 
közül a magyar AIESEC a top 
20-ban volt egy ideig, jelenlegi 
célunk visszajutni a húsz legje
lentősebb AIESEC iroda közé. Re
méljük, a konferencia megrende
zése is elősegíti a törekvéseinket.



KÖZGAZDÁSZ LIM. évfolyam 2. szám -  2012. március 12. KOZELET

MEGKEZDŐDÖTT AZ AKTÍV INTEGRÁCIÓ
■  LÉNÁRD ESZTER_______

E gyetemünk hallgatói ve
zetésében több változás 

is történt január elsejével. 
Zakota Tamás a Tájépítészeti 
Kar Hallgatói Önkormányzatá
nak elnöke, emellett pedig ez 
évtől a Kiss Dávid elnökletével 
működő egyetemi HŐK a lá 
nokéként is tevékenykedik. 
Az új alelnököt feladatairól, 
céljairól és a campusok kap
csolatáról kérdeztük.

Miért vállaltad a kari elnökség 
mellé a még több munkával 
járó egyetemi HÖK-alelnöki 
pozíciót, és milyen újabb te
endőkkel jár mindez?

Kiss Dávid elnök keresett meg 
ezzel a lehetőséggel. Én rögtön 
elfogadtam a felkérést, hiszen a 
Budai Campus egyik kari elnö

keként nekem is érdekem a ha
tékony együttműködés a Közgáz 
Campusszal. A közgázos alelnök- 
kel együtt felügyeljük a bizottsá
gok működését, továbbá az elnö
köt helyettesítjük, ha jelzi, hogy 
egyéb elfoglaltsága van, vagy 
valamilyen feladatot bíz ránk. Arra 
törekszünk, hogy mindkét campus 
egyenlő félként képviseltesse ma
gát az egyetemi kérdésekben.

Milyen céljaid vannak alelnök- 
ként?

A Corvinus Hallgatói Média- 
központon belül az online felület 
beindítása során szeretném, ha 
ehhez kapcsoltan az alumni- 
rendszert is fejlesztenénk. Célom, 
hogy a Karrier Iroda és a Corvinus 
Alumni közösen kapjon egy fo
lyamatosan frissülő adatbázist, 
ahol mindenki elérheti a számára 
hasznos információkat. Továbbá

a DPR- (diplomás pályakövető 
rendszer -  a szerk.) adatok te
rén is szeretnék elérni valamiféle 
előrelépést. Természetesen ez 
egy hosszabb távú terv, amiről 
jelenleg még sajnos nem folynak 
tárgyalások.

A BCE HŐK új alapszabálya ho
gyan érint téged?

Személy szerint engem a he
teken át tartó munka kötött le, 
ami az új alapszabály megalkotá
sával járt. Sok éjszakázás és ren
geteg elfoglaltság áll mögötte, 
de végre sikerült az utolsó pontot 
is a helyére tenni, és elfogadtat
ni a BCE HŐK Választmányának 
minden tagjával. A következő 
lépés a részszabályozások előké
szítése, új testületek felállítása és 
a HŐK szervezetének átalakítása. 
Célunk az új alapszabállyal, hogy 
a HŐK egy egységesebb, átlát- tottunk. A továbbiakban is arra oldjuk meg a problémákat.

hatóbb, így pedig 
megbízhatóbb és 
hatékonyabb rend
szerben folytassa 
tovább munkáját.

Milyen irányba 
halad a két cam
pus integrációja?
Hogyan próbálja 
a HŐK ezt a folya
matot segíteni?

Az integráció a 
közös munkával és 
az új alapszabállyal 
elkezdődött. Sok
kal jobban össze 
kell dolgoznunk, 
mint eddig. Az 
alapszabály pontjait is úgy ala
kítottuk ki, hogy az egyenlőség 
megmaradhasson. A kezdeti né
zeteltérések közül sokat elsimí-

törekszünk, hogy a 
lehető legelőnyösebb 
módon-egyikünkérde
keit sem háttérbe szorítva -

Új struktúra,
új lendület

■  PEKQLI MIKLÓS_ _ _ _ _ _ _ _

A sokéves, elavult szerve
zeti felépítésnek véget 

vetve az egyetemi Hallgatói 
Önkormányzat jelentős átala
kuláson ment keresztül janu
ár elsejével, ennek hivatalos 
megerősítése a Szenátus idei 
első gyűlésén, illetve a BCE 
HŐK új testületéinek alakuló 
ülésén történt meg.

A korábbiaktól eltérően 
idéntől már nem egyetlen dön
téshozó testületből áll az egye
tem Hallgatói Önkormányzata, 
hanem kettőből: a stratégiai 
kérdéseket tárgyaló és azokról 
szavazó, ritkábban ülésező 
Küldöttgyűlésből, valamint a

Tanácsból, amely az általános 
döntésekért felel. Előbbi a HÖK- 
vezetőkön kívül az egyetem hat 
karának három-három képvise
lőjéből áll, utóbbi viszont csak 
a kari HŐK elnökökből és a BCE 
HŐK elnökéből álló testület.

A február 28-i alakuló ülésen 
a Küldöttgyűlés megszavazta 
a 2012-re szóló költségvetést, 
amely, ha az egyetemnek is meg 
lesz a saját büdzséje, életbe lép
het a következő szenátusi ülést 
követően.

A Tanács első ülésén személyi 
kérdésekről is születtek dönté
sek, megválasztották ugyanis 
az egyetemi szintű hallgatói 
referenseket. A kommunikációs 
feladatokat Bardóczky Veronika,

a gazdasági ügyeket Lipi Ba
lázs, az oktatásikat pedig Juhász 
Zsombor végzi. Leövey Gergely 
maradt a diákszervezeti referens, 
továbbra is Brezina Krisztina felel 
a kollégiumi, Zsigmond Györgyi 
pedig a diákjóléti ügyekért.

Megegyezés született az ülé
seken arról is, hogy elkészülhet 
az egyetemi Hallgatói Önkor
mányzat új honlapja, amely a 
tervek szerint a legfontosabb 
egyetemi szintű, hallgatói in
formációkat tartalmazza majd 
naprakész formában. Jelentős 
újítást vezettek be a Felügyelő 
Bizottság létrehozásával is a 
HŐK működését illetően. A ta
gokról és a bizottságról részlete
sebben is írunk lapszámunkban.

Bizottság felügyeli 
a HŐK működését

r o w i m

Egy, a Corvinus hallgatói életében eddig teljesen ismeretlen szerv 
létesült a Hallgatói Önkormányzat alapszabályának módosításával. 

A létrejött Felügyelő Bizottság működésének célja -  mint arról Gáspár 
Tamás, a bizottság elnöke beszámolt - ,  hogy a vezetőktől függetlenül 
testületként ellenőrizze a HŐK működését, gazdálkodását, választásai
nak tisztaságát.

Három tagját, akik kizárólag az egyetem hallgatói lehetnek, a HŐK 
Küldöttgyűlése abszolút többséggel választja meg. A jelöltek szemé
lyére a Budai, valamint a Közgáz HŐK Campustanácsa tesz javaslatot, 
egy további hallgatót pedig a BCE HŐK elnöke és az egyetem rektora 
közösen jelölhet. A szavazást követő megbízás egy évre szól, január 
31-től december 31-ig. Idén a Felügyelő Bizottság tagjait a BCE HŐK 
Küldöttgyűlésének alakuló ülésén választották meg február 28-án, a 
háromfős bizottság tagja lett Bartus Pál Zsolt (Élelmiszertudományi 
Kar), Gáspár Tamás (Kertészettudományi Kar) és Vertetics Ádám (Köz
gazdaságtudományi Kar). Másnap, a bizottság alakuló ülésén válasz
tották meg az elnököt.

Gáspár Tamás bizakodó a bizottság működésével kapcsolatban. 
Munkájuk céljának azt tekinti, hogy a HŐK alapszabályában megfogal
mazott feladatok, vállalások és szabályok a hallgatók érdekeit szolgál
va betartásra kerüljenek, hogy egy átlátható és szabályos működésű 
Hallgatói Önkormányzat képviselje őket.
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A GUTENBERG-GALAXIS HELYŐRSÉGE
■  MOLNÁR GYULA_______

ACorvinus könyvtáraira 
joggal lehet büszke az 

egyetem. Nem végzett még 
úgy hallgató, hogy ne men
tette volna meg valamelyik 
bibliotéka a kreditjeit, a szak- 
dolgozatról nem is beszélve. 
A mindig segítőkész könyv
tárosok változatos szolgálta
tásokkal állnak az egyetemi 
polgárok rendelkezésére.

A C épületben található 
Központi Könyvtár

ban nyitástól zárásig 
nyüzsögnek a diá
kok. Nagy Zsuzsanna 
főigazgató elmon
dása szerint ciklikus 

változások vannak a 
forgalomban: nagy ro

hamot jelent a szeptemberi 
évkezdés, majd némiképpen csil
lapodik a látogatók száma, hogy 
aztán a vizsgaidőszakban érje el 
tetőpontját. Ilyenkor a napi beté
rők száma meghaladja a 2000 főt!

A könyvtár tehát a tanulás 
egyik legfőbb központja. Csak
hogy a költségvetési megszorí
tások itt is éreztetik hatásukat: 
az állománygyarapításra egyre 
kevesebb forrás jut, és az idei 
évre még mindig nem született 
meg a pontos költségvetés sem. 
Emiatt az utóbbi időben több 
online adatbázis előfizetését is 
vissza kellett mondani. A dön
tésnél főképp az adatbázisok 
használati statisztikáit és a fo
lyóiratok impakt faktorát vették 
figyelembe.

A beszerzési nehézségeken 
csak a TÁMOP pályázatok eny
hítettek valamelyest. Ezek kere
tében sikerült bővíteni az állo
mányt, de ez csak félmegoldás. 
Egyrészt csak a projektgazdák 
elhatározásán múlik, hogy a be
szerzett könyvek milyen arány
ban kerülnek a könyvtárba, de 
szerencsére a projektvezetőkkel

jó az együttműködés. Másrészt 
alaptankönyvek vásárlására ilyen 
forrásból nincs mód, márpedig 
ezeket kölcsönzik a legtöbben, 
és az intenzív használat miatt 
hamar tönkremennek.

A pénzszűke természetesen 
az egyéb tevékenységekre is ki
hat: kapacitáshiány miatt halad 
lassan a közel félmillió kötetes 
állomány feldolgozása és keres
hetővé tétele az online kataló
gus számára. Persze, ez részben 
összefügg az állomány felülvizs
gálatával is: a már nem aktuális, 
elavult művek fölös példányait 
folyamatosan selejtezik. Tavaly 
már a folyóiratok és a rászoruló 
könyvek bekötésére sem ju to tt 
pénz. Pedig a Központi Könyv
tár hajdanán saját kötészetet is 
működtetett, de ma már nem 
lenne gazdaságos a fenntartása. 
A kötészet muzeális értékű, szép
séges régi gépei azonban most is 
a könyvtár díszei.

Öröm az ürömben, hogy leg
alább modern, biztonságos kör
nyezetben vannak a könyvek, és 
barátságos, kényelmes körülmé
nyek között a hallgatók (például 
a HŐK közreműködésével vásárolt 
babzsákoknak köszönhetően). 
Bár persze apróbb bosszúságok 
mindig akadnak: sajnos a szel
lőztetőrendszer kissé hangos, 
illetve a hőmérséklet is nehezen 
szabályozható. A Történeti Kuta
tókönyvtárban viszont megfelelő 
körülmények között őrzik a leg
értékesebb kétezer kötetet: itt a 
hőmérséklet és a páratartalom is 
folyamatosan szabályozott.

A könyvtár a jó fizikai adott
ságok mellett természetesen 
sokrétű, az oktatók és a hallgatók 
munkáját segítő szolgáltatásaira 
a legbüszkébb, melyek a szak
dolgozatíró tréningektől kezdve 
az intézményi tudományos archí
vum működtetésén keresztül az 
információs írástudás nevű, kre- 
ditet jelentő tantárgy oktatásáig 
terjednek.

A budai Entz Ferenc Könyv
tár méltatlanul szorult háttérbe 
az utóbbi években. Pedig a 152 
éves múltra visszatekintő intéz
mény gyönyörű környezetben, 
a Budai Arborétum szívében ta
lálható. A Szüret utcai épületet
2010-ben újították fel.

A problémák persze ha
sonlóak: szintén le kellett 
mondani online adattárakat, 
de itt is a kisebbik rosszat vá
lasztották. A kertészeti CAB és 
az élelmiszertudományi FSTA 
bibliográfiai adatbázis lett az ál
dozat, melyek teljes szövegeket 
nem tartalmaznak, így kevésbé 
népszerűek a hallgatók körében. 
Jó ütemben halad viszont az on
line katalógus bővítése: a straté
giai tervben pontosan szerepel, 
mely anyagrészek mikor kerülnek 
feldolgozásra, így a terv szerint
2-3 éven belül a könyvtár teljes 
állománya kereshető lesz az in
terneten is.

Szintén előremutató törek
vés a régi állomány digitalizálá
sa is. A tavalyi évben az Arcanum 
közreműködésével négy régi 
borászati és kertészeti szakla
pot sikerült teljes szövegében

kereshetővé és elérhetővé tenni. 
Egyedi kezdeményezés a „Hall
gatói példaképek" előadássoro
zat is, melynek szervezésében 
a budai Hallgatói Önkormány
zattal működnek együtt. Ennek 
keretében olyan sikeres volt 
hallgatókat mutatnak be, akik 
kiemelkedő teljesítményt értek 
el szakmájuk területén, illetve 
a kertészet- vagy élelmiszertu
domány terén szaktekintélynek 
számítanak.

Az Entz Ferenc Könyvtár is 
szervez hivatalosan felvehető 
kurzust a tudományos kutatás 
iránt mélyebben érdeklődő di
ákok számára: ez „A katalógus- 
cédulától az internetig" nevű 
tantárgy. Emellett a könyvtárnak

deklarált célja az intézménytör
téneti kutatásokban való aktív 
részvétel, ezért folyamatos szak
mai konzultációkat, bemutatókat 
tartanak a három budai karnak. 
Ne felejtsük el, 2012 a jubileumok 
éve lesz: az Élelmiszertudományi 
és a Kertészettudományi Kar 40., 
a Tájépítészeti Kar 20. születés
napját ünnepli az idén.

Mindkét könyvtár kiemelt f i
gyelmet fordít a hallgatókkal való 
aktív kapcsolattartásra, a szolgál
tatásokat folyamatosan csiszolják 
és a diákok olykor különös igé
nyeihez igazítják, már amennyire 
ezt egy olyan nagy pontosságot 
és fegyelmezettséget kívánó 
munka, mint egy könyvtár fenn
tartása, megengedi.

Elérhetőségek
Központi Könyvtár

weboldal: lib.uni-corvinus.hu 
Facebook-oldal: facebook.com/corvinlib

Entz Ferenc Könyvtár
weboldal: efkl.uni-corvinus.hu 
blog: entzkonyvtar.wordpress.com
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A TEK elsős körei
■  HOLJENCSIK SOPHIE_ _ _ _ _

A Társadalomelméleti 
Kollégium szakmai 

irányvonalát a kezdetektől 
fogva sokszínűség jellemzi, 
programja a közgazdaság- 
tan, szociológia és filozófia 
diszciplínáinak ötvözésére 
épül. A szakmai munka „kö
rökben" folyik, ezek inter
aktív, szeminárium jellegű 
foglalkozások. A jelenlegi el
sős körökre most lehet jelent
kezni, ezért készítettünk egy 
rövid összeállítást a kurzusok 
kínálatából:

Forradalmi helyzet -  termé
szet és társadalom kritikus 
viszonya napjainkban

Egyre többször olvashatunk 
különféle beruházások környe
zeti hatásairól, és a társadalom 
is kacsintgat a zöldmozgalmak 
felé. A kör a fenntartható (nem)

növekedés kérdéseitől kíván el
ju tn i a jelenlegi természetkép 
kritikus vizsgálatáig, különböző 
külföldi és magyar szerzők se
gítségével.
Határ-esetek

Mik a határok? Van-e értelme 
határokról beszélni, vagy a globa
lizáció és az integráció fétise ha
marosan minden határt elsöpör? 
A körön ilyen és ehhez hasonló 
kérdések megválaszolása kerül 
előtérbe.
Maffia-gazdaságtan

A maffia a világ egyik leg
rugalmasabb és legszigorúbb 
gazdasági szervezete, ami egy
szerre nyújt védőhálót és ver szét 
társadalmakat, miközben egy 
lokálisan beágyazott, globálisan 
versenyképes szervezet. Az el
sőskor célja a szervezett bűnözés 
működésének, társadalomhoz 
és államhoz, kapitalizmushoz, 
demokráciához való viszonyának 
feltárása.

Pszichedelikus világpanoráma
„Minden alkalommal, amikor 

egy kultúra bajba kerül, utolsó 
épelméjű állapotát keresve visz- 
szaveti magát a múltjába." A kör 
az utolsó állapot keresésére vál
lalkozik térben és időben. 
Romagyilkosságok

Mi válthat ki egy etnikai ala
pon szerveződő gyilkosságsoro
zatot, amelyet nem követ társa
dalmi felelősségvállalás? A körön 
ehhez hasonló kérdések kerülnek 
megtárgyalásra szociológiai és 
jogi aspektusokból.
Semmi különös

Mára a hétköznapi jelensé
gek köré elvont fogalmak, tu
dományos elméletek fonódtak. 
Mi értelme van a kiemelésnek, 
megkülönböztetésnek? A kör kü
lönféle kortárs művészetelméle
tek, tudomány- és nyelvfilozófiai 
eszmefuttatások és a zen budd
hista tanítások tükrében fejtegeti 
a témát.

Energy Challenge
W

Uj megmérettetési lehetőség meg. A résztvevők eredményeik értékű elektronikai ajándékutal- 
nyílik a közgazdász, az IT-s alapján az online selejtező során vány, ajándékcsomagok, stb. Sőt, a 

és a nyelvszakos hallgatók számá- visszajelzést, a legjobb tíz csapat legjobbak be is indíthatják karrier- 
ra. Az első alkalommal megrende- tagjai az élő döntőben személyes jüket a verseny támogatójánál. A 
zendő „Energy Challenge" online értékelést kapnak. A fentiekhez nevezés díjtalan. Határidő: márci- 
kvíz- és esettanulmány-megoldó hasonlóan a jutalmak is vonzóak: us 23., további részletek és regiszt- 
verseny az elméleti ismeretek prágai utazás, belépő a Forma-1 ráció a www.energychallenge.hu 
gyakorlati kamatoztatását célozza Magyar Nagydíjára, 40 000 forint oldalon.

Játék, határok nélkül
A Diák Menedzsment Baj- T-karos. A pályázóknak idén egy mai tapasztalatokkal lehet el

nökség egy olyan, üzleti autókereskedést kell igazgat- hagyni a „virtuális autószalont", 
szimulációs játékra épülő or- niuk legjobb tudásuk szerint. Aki tartana a teljesen önálló 
szágos verseny, amely a legjobb Megéri indulni a versenyen, hi- munkától, annak jó hír, hogy 
lehetőség tehetséged kibonta- szén az értékes nyereményeken háromfős csapatok jelentkezé- 
koztatására, a tanultak alkal- túl (EFOTT-hetijegy, tréning cső- sét várják a szervezők a www. 
mazására és fantáziád szabadon mag 450 000 Ft értékben, a fődíj diakverseny.hu internetes címen 
engedésére, legyél akár G- vagy egy színes e-book) fontos szak- március 21-ig.

SZISZ elsős 
kurzusok

■  NAGY KLÁRA_________

A tavaszi félévben is meg
hirdeti elsős kurzusait 

a Széchenyi István Szakkollé
gium. A kurzusok célja a kol
légium szakmai és közösségi 
életének „testközeli" bemuta
tása, egy-egy aktuális téma 
feldolgozásán keresztül. A kol
légium szakmai rendszeréhez 
hasonlóan sávos és ismeretbő
vítő kurzusok közül válogat
hatnak az érdeklődők, amiket 
a szakkollégisták tartanak, 
ízelítőt adva a kollégiumban 
tárgyalt témák legjavából.

Kormányzati gazdaságtan
Milyen is egy haszonmaxima

lizáló viking hadúr? Miért nem 
lehet hatékony a bürokrácia? A 
kurzus számos izgalmas, politikai 
döntéshozatallal és kormányzati 
tevékenységgel kapcsolatos kér
dést vet fel az adózástól a vallás 
közgazdaságtanáig.
Law&Eco

A jog közgazdaságtani elem
zését célul kitűző kurzus minden 
alkalommal más, jogi és közgaz
daságtani szempontból is körül
járható problémát vet fel. A ma
gántulajdonba kerülő hódokon 
és bölényeken túl szó lesz arról is, 
hogy a jog vajon a klubokat vagy 
alakók nyugalmát védi.
Pénzügy

Az állampapír értékpapír vagy 
az értékpapír állampapír? A pénz
ügyi alapismeretek és fogalmak 
elsajátítása után a viselkedésala
pú pénzügyek területére is bebo- 
csájtást nyernek az érdeklődők. 
Szociológia

Mi a kapcsolat a lakóhelyünk 
és a jövőbeli fizetésünk között? 
Megfordulnak-e a szerepek, ha a 
férj mosogat? A kurzus különböző 
társadalmi problémákra reagál, 
kérdez és felel -  nem csak szocio
lógusoknak.

Energiapolitika
Ahogy víz és levegő nélkül, 

úgy már energia nélkül sem 
tudunk élni. De amikor egyre 
fokozódó nemzetközi verseny 
folyik az energiaforrások meg
szerzéséért, felvetődik a kérdés, 
egyáltalán rá lehet-e kapcsolni 
emberek milliárdjait az energia- 
hálózatra, úgy, hogy a bolygó is 
túlélje?
Divatmenedzsment

Szociológia, fo
gyasztói magatartás 
és menedzsmenttu
dományok a divat
szakmában. A divat 
„határterületei" iránt 
érdeklődők azt is meg
tudhatják, miként lesz 
szubkultúrából uralkodó 
trend, illetve, hogy mi a különb
ség haute couture és mass fasion 
között.
Sex és gender

Hol húzódik a határ férfi és 
nő között? Mi a különbség a 
biológiai és a társadalmi nem 
között? Örökölt vagy nevelt kü
lönbségek? Egyenjogúbbak-e a 
nők a férfiaknál? A szociológia 
területéhez tartozó gender egyre 
több kérdést szegez a mai világ 
változásainak. A kurzus a vála
szokat keresi.
Káosz-parafrázis

Léteznek-e hasonlóságok 
a természettudományok és a 
társadalomtudományok kö
zött? A fizika vagy a biológia 
hasznosabb a gazdasági folya
matok megértéséhez? És ami a 
legfontosabb: ha megkérdez
nénk, hogy eljössz-e a kurzusra, 
ugyanaz lenne a válaszod, mint 
erre a kérdésre?

Ha érdekel, milyen a szakmai 
élet a SZISZ-ben, jelentkezz bát
ran az elsős kurzusok valamelyi
kére! További részletek a www. 
ek.szisz.hu-n.

http://www.energychallenge.hu
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Harminc éve
a minőségi 
oktatásért

NAGY KLÁRA_________

Sokat hangoztatott tény 
a corvinusos diákélet 

sokszínűsége, dinamizmu
sa. Valóban van mire büsz
kének lennünk, hiszen 

közel 40 diákszervezet 
és szakkollégium 

működik jelenleg 
egyetemünkön. 
Utóbbiak mégis 
talán kevesebb 
figyelmet kapnak, 

pedig a szakkollé
giumi forma sajátos 

szegmensét alkotja a ha
zai felsőoktatásnak.

Az Oktatáskutató és Fejlesztő 
Intézet megbízásából készült 
Minőségfejlesztés a felsőokta
tásban című kutatás -  amely
nek eredményeit a Szakkollé
giumok és minőség elnevezésű 
konferencián ismertették -  a 
szakkollégiumok tehetséggon
dozásban és minőségfejlesztés
ben játszott kiemelkedő szere
pére hívta fel a figyelmet.

A globális felsőoktatási ten
denciák, a képzés tömegese
dése, a hallgatókért fo lytatott 
verseny és a munkaerőpiac egy
re növekvő igényei teszik szük
ségessé az felsőfokú oktatás 
minőségének felülvizsgálatát. 
A tehetséggondozási rendszer 
és a civil szféra elemei közé is 
besorolható szakkollégiumok 
célja épp az oktatás hibáinak, 
hiányosságainak orvoslása. Az 
1980-as évek óta folyamatosan 
növekvő számú intézmények

elsődleges jellemzői a sokszí
nűség, az önszerveződés, a de
mokratikus döntéshozatal és a 
szakmai tevékenység, továbbá 
céljuk a társadalmi problémákra 
érzékeny értelmiségi réteg kine
velése.

A kutatás szerint jelenleg 90- 
100, magát szakkollégiumként 
definiáló intézmény működik 
Magyarországon, összesen 
körülbelül 5500-6000 taggal. 
A magas színvonalú szakmai 
képzés mellett több kollégium 
szervez rendszeresen önkéntes, 
illetve közéleti programokat, 
konferenciákat. A felmérések 
alapján az is megállapítható, 
hogy a szakkollégisták jobb 
kapcsolati hálóval rendelkez
nek, ami nagyban segíti őket 
a közéleti-értelmiségi pozíciók 
elnyerésében.

Természetesen a szakmaiság 
sem működhet hatékonyan egy 
jó közösség nélkül. Nem kell 
tehát elrettenni a szakkollégi
umok által kitűzött, valóban 
nemes céloktól: a szakkollégi
umokra ugyanúgy jellemző a 
jó hangulat, a jó társaság, m int 
bármely más diákközösségre. 
Barátságok, szerelmek szövőd
nek, s ha végzett egyetemis
tákat kérdezünk a legszebb 
emlékeikről, a kollégiumban 
e ltö ltö tt éveket idézik fel leg
szívesebben. Bár a kutatás nem 
té rt ki részletesen a szakkollé
giumi lét „élettani hatásaira", 
mégis magabiztosan kije lent
hetjük: szakkollégistának lenni 
szívből ajánlott.

IDÉN IS FELEZTÜNK!
Lili. évfolyam 2. szám -  2012. március 12. KÖZGAZDÁSZ

B  GLÓGERANNA________

A Közgáz Hallgatói Ön- 
kormányzatának ren

dezvényszervezési munka- 
csoportja három hónapig 
tevékenykedett, február
29-én pedig százötvenen 
szorgoskodtak azért, hogy
2012-ben is megvalósulhas
son a tradicionális KÖZGÁZ! 
Felezőbál.

Távol a végzős búcsútól és 
az újdonsült gólya buzgalmát 
elveszítve jogos megkérdőjelez
ni tanulmányaink felezésének 
jelentőségét. Abban azonban 
egyet érthetünk: ez is kiváló al
kalom a közgázosoknak együtt 
ünnepelni.

Kapunyitás nyolckor, özön
lenek a másodévesek -  közel 
százan. A tavalyi felezős ajándék 
és díszvacsora helyett pezsgős 
fogadás, nassolnivaló és költ
séghatékony jegyárak.

A hivatalos megnyitó alkal
mával dr. Rostoványi Zsolt rektor 
köszöntőbeszédében fejezi ki 
örömét, hogy egyetemünk fala
in belül lehetőség van hasonló 
események kivitelezésére és a 
kikapcsolódásra, jó szórakozást 
kíván a büszke corvinusos hall
gatóknak, akik idáig eljutottak. 

Ezután a komoly szellemi

munka fellegvárát megszállták 
a „Kannibálok", akik az alkalom
hoz illő öltönyt a szekrényben 
hagyták ugyan, mégis fe lvil
lanyoztak néhány tombolót az 
első emeleti zsibongóban. Ha 
valaki esetleg nem volt vevő a 
Hip Hop Maratonra, a déli be
járatnál Gyurex és a Nobody 
Moves, a nagy színpadnál Lauer 
zenéjére bulizhatott.

Éjfél körül megérkezett végre 
a tömeg, aki pedig átverekedte 
magát a sorokon a bejáratnál 
és a káoszon a ruhatárnál, azt 
már jó hangulat várta. Erről 
mi sem tanúskodhatna hitele
sebben, mint az elfogyasztott 
600 liter sör és 55 üveg vodka a 
bárpultoknál, a dj-pultnál pedig 
Muzzaikés Ludmilla.

A Corvinus gondosan feldí
szített falai között minden kö
rülmény adott volt ahhoz, hogy 
jól érezzük magunkat, a többi 
pedig csak a társaságon és raj
tunk múlott.

Csütörtök reggel kitavaszo
dott, az egyetemi polgárok jobb 
esetben már órára siettek, a 
kevésbé szerencsések pedig az 
előző éjjel elveszített iPod-ot, 
telefont, pénztárcát, kabátokat 
vagy félbeszakadt szerelmeket 
keresték kétségbeesetten. . .

A Közgáz Campuson a követ
kező hónapokban sem unatkoz

hatunk. Paule Andrej, a Közgáz 
HŐK rendezvényszervezési 
referense elmondta: új irány
vonal veszi kezdetét, hiszen 
a két éve működő munkacso
port fe lnő tt a feladathoz, hogy 
magasabb színvonalra emelje 
összejöveteleinket. Nagyobb 
hangsúlyt fektetnek majd arra, 
hogy a diákszervezetek szoro
san, egymást támogatva ve
gyenek részt az egyetemi élet 
szervezésében.

Centúra, Kultúrsátor, 
CENzáció, színes zenei progra
mok, közéleti személyiségek és 
kísérő rendezvények. A 2004 óta 
a Marx Egyetemi Napok és a Köz
gáz Egyetemi Napok utódjaként 
megrendezett Corvinus Egye
temi Napok idén is felpezsdítik 
majd a diákság mindennapjait. 
Hogy ne csak a gólyákról és a 
felezőkről emlékezzünk meg, a 
Végzős Hajó és a Végzősök Éjsza
kája folytatásaként a Végzősbál 
koronázza meg az évet. Elegan
cia, díszvacsora és igazi életre 
szóló élmény!

Szeptemberben háromnapos 
banzájra számíthatunk, ugyanis 
a tavaly elmaradt Őszi Fesztivál 
2012-ben ismét jelen lesz a ren
dezvénypalettán.

Bízunk a pezsgésben és tü 
relmetlenül várjuk a további in
formációkat és részleteket!

Regisztrálj e-mail címeddel weblapunkon, 

és meghívunk e g y  fin o m  k é y éra !

Március 12., 19., 21 j  18:00 órától diákkal 5 0 %  
minden égetett szeszes italra!

dvezmény 
hétköznap 10:00-18:00 között!
Szélessávú internet (free WIFI) 
Kávékülönlegességek, teák, forrócsoki 
Üdítők, friss gyümölcsből készült limonádék 
Éhség ellen: francia pirítós, pizza, virsli, sült kolbász 
Minden nap más italakció!

S z e r e t e t t e l  v á r u n k ,
mindössze 1 perc sétára az Egyetemtől,

a  c s o d á s  D u n a  p a r t o n !

W hy N o t C a fé  and  B ar

1056 Budapest, Belgrád rakpart 3-4. 
Telefon: +36 1 780 4545, +36 70 557 2727 
info@whynotcafe.hu, www.whynotcafe.hu

Március 14.: Cuba Libre 3 9 0  H U F  (Corvinus diákkal)

mailto:info@whynotcafe.hu
http://www.whynotcafe.hu
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mpressziók MÁRCIUS 1.0
■  VÁGÓ PÉTER_ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Előleg...
Január vége, Dembinszky 

utca -  Dózsa György út sarok,
30-as megálló, egy vasárnap 
reggel. A nagy hidegben állva 
elhúz előttem egy nyitott plató- 
jú szemétszállító. A szélroham 
leröpít róla két halványzöld pil
lecukrot, megtáncoltatja őket 
a levegőben, majd az úttesten 
közvetlenül a lábam elé görgeti 
őket, csak nekem, szeretettel... 
Valahol jó érzés, hogy az Élet Ura 
számol még velem. Ha jó leszek, 
lehet, legközelebb már százeu- 
rósok lesznek. Igyekszem, Főnök, 
igyekszem.

MasLOVE-piramis
2012. február közepe, kb. -10 

fok, a Gárdonyi téri megállóban 
várom, hogy jöjjön már végre a 
villamos. Fel-le mászkálok, zsebre 
teszem mindkét kezem, összehú
zom magam, de így is kb. a f.szom 
lefagy. Ilyen előzmények után egy
szerre feltűnik a földön egy üres 
D.rex-tasak... Nem tudom, milyen 
körülmények között került oda, de 
az egészen biztos, hogy annyira 
vonzó nő nem létezik, akinek én itt 
most elővenném... Maslow bácsi 
azért okos ember volt.

2 in 1...
(Johnny barátomnak)

Egy szervezett kirándulás

kiosztott programja szerint az 
ebédhez jár majd egy desszert 
plusz egy meglepetés is. A vége 
az lett, hogy nem kaptunk desz- 
szertet... Tulajdonképpen kor
rekt.

II dolore ungherese
Pár éve egy nyaralás alatt 

egy urbinói utcán (Via Mazzini?) 
sétálva elejtettem az órám. A 
macskakövön nagyot koppant, és 
összetört. Ami, úgy emlékszem, 
fájt, vagy legalábbis határozottan 
sajnáltam a dolgot. Budapesten 
járva minden nap kegyetlenül 
törik-zúzzák a hitem, hogy lehet 
normálisan élni, lehet minőségi a 
kormányzás, az oktatás, a közle

kedés, a tévéműsor... egyáltalán 
bármi. . .  És egyre inkább úgy ér
zem, hogy NEM. Viszont legalább 
már egyre kevésbé fáj.

Jó lesz
Lehel téri piac. Az első árusnál 

veszek két péksüteményt. Ahogy 
megyek tovább, látom, hogy 
odébb szebbek és olcsóbbak is 
vannak... Mindegy, legalább 
rendesen köszönt és pontosan 
adott vissza. Az összes részlet 
úgysem fog soha stimmelni.

Oh, my God
Az Astoriánál várom, hogy jö j

jön egy megfelelő busz. Közben 
megszólít egy kéregető. Ma van a

születésnapja, úgyhogy nagyon 
örülne, ha megajándékoznám 
egy ötvenessel. Általában tőlem 
nem kap senki semmit, de most 
pont van egy a zsebemben, meg 
legalább nem is azt kamuzta, 
hogy gyógyszerre vagy kenyérre 
kell, úgyhogy odaadom neki. 
Tiszteletteljesen biccent egyet, 
és mielőtt menne tovább foly
tatni az ajándékgyűjtést, még 
hozzáteszi: „Uram, maga egy is
ten". Ebben valószínűleg téved, 
vagy ha nem, akkor elég 
szánalmas isten vagyok, 
hiszen még azt sem 
tudom szabályozni, 
hogy kik léphetnek 
be a városomba.

A HÓNAP FOTÓJA I Földesi Máté I Színek, fények, KÖZGÁZ! Az idei Felezőbál igen látványosra sikeredett; a hangulat fergeteges volt, 
és már most mindenki arról beszél, hogy áprilisban hogyan tudja ezt felülmúlni a Végzősbál.

É
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Lezajlott a 84. Oscar-gála
■  SZIGETI ANDREA_ _ _ _ _ _ _

Február 26-án este a Los An- 
geles-i Kodak Színházban 

kiosztották az Egyesült Államok 
legrangosabb filmművészeti 
díjait. Az est házigazdája Billy 
Crystal volt, immáron kilenced
szer. A díjakat olyan híres színé
szek adták át, mint Cameron Diaz, 
Robert Downey Jr. vagy Angelina 
Jolié. Az esemény nem tartoga
to tt nagy meglepetéseket, a leg

nagyobb esélyesnek számító The 
Artist -  A némafilmes című film 
kapta a legtöbb szobrot, többek 
között a legjobb film, a legjobb 
rendezés, a legjobb kosztüm és 
a legjobb zene kategóriában, 
sőt, a film  főszereplője, a francia 
származású Jean Dujardin haza
vihette a legjobb férfi főszereplő 
díját is. A legjobb női főszereplő 
kategóriájában a már tizenhét- 
szer jelölt és kétszeres Oscar- 
díjas Meryl Streepet díjazták az

egyetlen brit női miniszterelnök, 
Margaret Thatcher megformálá
sáért. A legjobb férfi melléksze
replő díját a 82 éves Christopher 
Plummer kapta a Kezdőkben 
nyújtott alakításáért, ezzel ő 
lett a legidősebb Oscar-díjas az 
Akadémia történelmében. A leg
jobb női mellékszereplőnek járó 
aranyszobrot idén Octavia Spen
cer kapta A Segítség leleményes 
házvezetőnőjének szerepéért.

Martin Scorsese sem panasz
kodhat: a Leleményes Hugo című 
mesefilmjét 11 díjra jelölték, 
ebből ötöt válthatott szobrokra, 
de főleg technikai kategóriák
ban. Woody Allen sem tért haza 
üres kézzel, mivel megkapta a 
legjobb eredeti forgatókönyvért 
járó szobrot az Éjfélkor Párizsban 
című romantikus vígjátékáért. A 
legjobb adaptált forgatókönyv 
díját Alex Payne kapta a George 
Clooney főszereplésével készült 
„Utódok" könyvéért.FORRÁS: MOZINEZO.HU

Biff evangéliuma 
magyar színpadon

«  KÓBOR ANDREA_ _ _ _ _ _ _

Biff Jézus gyerekkori barátja 
volt. Ő segítette, hogy meg

értse, miért ő a Messiás. Ezért pél
dául feláldozta magát, kipróbálta 
Jézus helyett a testi bűnöket, és 
emlékeztette, hogy nem normális, 
ha halottakat tud feltámasztani 
tízévesen. Ez a rész a Bibliából saj
nos kimaradt, pedig vicces, tanul
ságos és nagyon emberi.

Christopher Moore a világ 
egyik legviccesebb és legkreatí
vabb könyvét írta meg Biff evan
géliuma címmel, melyről elkép
zelhető, hogy több fiatal olvasta, 
mint a Bibliát. Biff szerint a Biblia 
nagyjából igaz, de számos részlet 
kimaradt, ami Jézus harmincéves 
kora előtt történt. Ezt írja meg ő 
2000 évvel később, egy hotel
szobában, összezárva egy kissé 
együgyű angyallal, aki a Jetix 
hatására fel akar mondani, és

Spider Mánként kívánja folytatni 
életét. Biff -  a szent könyv nyel
vezetétől némiképp eltérően -  
párszor „leseggfejezi" haverját, és 
részletesen beszámol a légyottról 
Mária Magdolnával, aki igazából 
Jézust várta az éjszakában. Jézus 
viszont ilyesmit nem tehetett, 
már nyolcéves kora óta küzdött 
a Messiás szereppel, követte a 
szabályokat, és nem bízta a vé
letlenre saját tanainak kidolgo
zását: megismerte a taoizmust, a 
buddhizmust és a hinduizmust is.

A könyv színházi adaptációját 
a Turay Ida Színház Spirit Kama
raszínháza készítette el, akik 
a világon egyedül nyerték el a 
színpadra állítás jogát. Kizárólag 
25 alkalommal láthatójúniusig a 
Thália Színházban és a Millenáris 
Padlásán. Ötletes, vicces, elgon
dolkodtató, és sértegetés nélkül 
beszólogat az összes vallásnak a 
taótól a zsidóig.

Idén is arattunk a Berlinálén
■  BIACSICS BOGLÁRKA

Egy tabutéma vissza
fogott, ámde sokkoló 

feldolgozása, közeli képek, 
minimalista, realisztikus áb
rázolásmód, valamint az ob
jektív valóság bemutatása: 
ezek az újabb magyar siker 
receptjének összetevői.

Fliegauf Bence Csak a szél 
című filmje, Tarr Bélát követve, 
aki tavaly szintén átvehette a ki
tüntetést A torinói lóért, elnyerte 
az Ezüst Medve díjat a hatvanket
tedik Berlinálén. Fliegauf ezen 
kívül a Békedíjat és az Amnesty 
International jogvédő szervezet 
díját is elnyerte. Beszédében ki
emelt figyelmet fordított azokra 
a szociális munkásokra, akiket a

film készítése során megismert, 
és akik önzetlenül segítik a ro
mákat. „Büszke magyar vagyok" 
-  hangoztatta a bemutatót kö
vető sajtótájékoztatón, ahol a 
2008-2009-es romagyilkosságok 
ihlette filmjéről beszélt, amely 
egy kisebbségi család fiktív nap
ját mutatja be a tragédia bekö
vetkeztéig.

A bemutatót követő sajtótá
jékoztatón nagy figyelem övezte 
a székekre helyezett brosúrákat 
is, melyeken lényegében a kö
vetkező üzenet állt: a film  csak 
fikció, és a magyar kormány 
sokat tesz a romaintegrációért. 
Fliegauf igyekezett mégis ki
hangsúlyozni, hogy a dokumen- 
tarista jellegű alkotás „művészi 
reflexió a történtekről, nem pe

dig politikai állásfoglalás". a filmet, amelyet áprilistól már is megtekinthetjük az alkotást,
A német kritikusok is egytől- a magyar mozik is játszanak, amelynek köszönhetően idén is

egyig dicsérő szavakkal illeték Nemsokára tehát mi magunk büszkék lehetünk.
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A PASO-nak jó dolga van
■  OCSKAY LILLA_ _ _ _ _ _ _ _ _

A közgázos közönség 
utoljára a gólyabálon 

láthatta/hallhatta a PASO-t, 
és valószínűleg kevesen gon
dolták volna, hogy a zenekar 
énekese is itt küzdött meg a 
számvitel akadályaival, né
hány évvel ezelőtt. KRSA-val 
beszélgettünk az emlékekről, 
a PASO sikereiről és arról, ho
gyan vezet az út a vezetés- 
szervezéstől a zenélésig.

Közgázos gólyabálok. Neked 
milyen emlékeid vannak?

Fellépőként az első volt a leg
nagyobb élményem, de be kell, 
hogy valljam, amíg odajártam, 
egyszer sem voltam gólyabálon. 
Ez azért már nem ma volt: még 
BKE-ként működött, amikor el
kezdtem tanulmányaim, kicsit 
később átnevezték BKÁE-re és 
pont akkor lett Corvinus, amikor 
végeztem.

Hogyan lesz egy közgazdász
ból zenész?

Igazából most is egy köztes 
állapotban vagyok, nem érzem 
magam kizárólagosan zenész
nek. A PASO-ban vannak végzett 
zenészek, akik csak ezt a pályát 
csinálják, de én például a ze
nekar dolgai kapcsán is csomó 
olyannal foglalkozom, ami köz
gázzal függ össze: vezetés-szer
vezés főszakirányon végeztem, 
és marketingkommunikáció volt 
a mellékszakirányom, mindket
tőből nagyon sokat tudok hasz
nosítani. A zenei piac iszonyúan 
változó, nehezen befolyásolha
tó, ugyanúgy vannak trendek. 
Ugyanakkor, ezzel párhuzamo
san folyamatosan átalakulóban 
van a zeneipar is: a nagy kiadók
nak is muszáj együttműködniük 
-  a szakdolgozatom témája is 
a zeneipari fúziók által elérhe
tő szinergia volt. Manapság az

úgynevezett 360 fokos modell 
felé megy el minden, tehát a 
kiadó is próbál belefolyni több 
tevékenységbe, a koncertszer
vezéstől az merchandise értéke
sítéséig.

Milyenek a külföldi tapaszta
latok?

Kezdetben szubkulturális 
zenekarként mentünk külföld
re ska klubokba, fesztiválokra. 
Emellett pedig elkezdtünk be
kerülni a világzenei és normál 
fesztiválok körforgásába is (pl. 
Exit Fesztivál, Big Rivers, stb.) 
Már az elején is jó dolgunk volt, 
az első lemezünket is egy ame
rikai kiadó adta ki, így „nem
zetközibb" volt a zenekar ebben 
a közegben. A máig legjelentő
sebb fellépésünk az egyik legní
vósabb fesztiválon, a hollandiai 
Lowlands Festival-on történt, 
óriási élmény volt. Koncertjeink 
körülbelül egyharmada zajlik 
külföldön, például a lemezbe
mutató turnénk Horvátország
gal indul, majd megyünk Szlo
véniába, Svájcba is. Az, hogy hol

játszunk többet, folyamatosan 
változik, idén szeretnénk vissza
térni például egy kicsit a német 
közönséghez.

„A zenélésből nem lehet meg
élni." Vagy...?

Ez sajnos így igaz. Nagyon ke-

3  DICSÜK DÁNIEL_ _ _ _ _ _ _ _

M indannyian ismerjük 
a James Bond-jellegű 

titkosszolgálati történeteket, 
melyekben egy minden téren ki
vételes képességekkel megáldott 
hős egymaga megmenti hazáját 
valamely nemzetközi veszedelem
től. És bár tény, hogy a kémek vilá
gában valóban léteznek ilyen szu
perhősök, a valódi ügynökmunka 
azért nem ebbe a kategóriába esik.

Üdítő ellenpéldának számíta
nak azonban a brit kémelhárítás, 
majd a külföldi hírszerzés körei
ben dolgozó John Le Carré művei,

vés kiváltságos ember élhet meg 
Magyarországon zenélésből, pél
dául a mi zenekarunk tipikusan 
nem a nagy „pénzkeresők" közé 
tartozik. Tizenegy tagból áll, így 
aztán ki lehet számolni, hogy 
például egy trióhoz hasonlítva 
hogyan oszlik meg a fizetésünk.

amik a „magányos hős" személyi
ségű főszereplő helyett az intelli
gens, ám csapatjátékos ügynökö
ket helyezik középpontba.

Egyik legismertebb regénye 
a korábban Árulás címen meg
jelent, ám manapság Suszter, 
szabó, baka, kémként hírnevet 
szerző alkotása, mely megújult 
sikerét a nemrég moziba került, 
részben Budapesten forgatott 
filmfeldolgozásának köszönheti. 
A történet menete klasszikus, 
mondhatni elcsépelt -  áruló fér
kőzött a titkosszolgálat vezetésé
be - ,  ám, hogy mégse fulladjon 
unalomba, arról az a részletes,

FOTÓ: BOGDÁN ANDRÁS

Ettől függetlenül jó helyzetben 
vagyunk, a zenekar népszerű, 
de a legtöbbünk csinál valamit 
a zenélés mellett, hogy meg 
tudjon élni. Egyszerűen kell egy 
polgári foglalkozás is, mert csak 
a zenélés nagyon kevés esetben 
működik.

módszeres ábrázolásmód gon
doskodik, melyre aligha tehet 
szert valaki, akinek nem volt ha
sonló gyakorlati tapasztalata.

A film  pedig egyszerűen 
zseniális. Ha maga a mű egésze 
nem is érdemelte volna meg az 
Oscar-díjat, a legjobb férfi fősze
replőnek járó aranyszobor min
denképp kijárt volna a szenzációs 
alakítást nyújtó Gary Oldmannek 
-  s ha a film  nem brit, hanem 
amerikai lenne, mindenki Sirius 
Blackje alighanem jobb esélyek
kel vette volna fel a versenyt az 
egyébként szintén megérdemel
ten győztes Jean Dujardinnel.

Kémjátékok másképpen
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Mint hal a vízben
■  S7ÁS7 NÓRA_ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Az energia nem vész el, csak 
átalakul. Szerencsére a Gö

dör energiája sem veszett el, csak 
átalakult, hiszen megszűnésével 
a város központjában és egyben 
a budapesti éjszakai életben egy 
nagy űr -  vagy mondhatnánk, 
gödör -  tátongott volna. 2012. 
január 31-én került le véglegesen 
a Gödör logoja az Erzsébet téri 
kultúrközpontról.

Ahhoz, hogy alámerülhes
sünk az Akváriumba, először a 
biztonsági őrök fémdetekto
rozásán és táska-ellenőrzésén 
kell keresztüljutnunk, majd egy 
újabb melegítés sorfalat kell 
leküzdenie annak, aki a kon
certterembe is be szeretne lépni. 
Egyértelmű, itt kulturáltan kell 
szórakozni! Az egész helynek 
még elég erősen átmeneti je lle
ge van, zajlanak az átalakítások, 
így ideiglenes még a színpad, a

pult és a ruhatár is. A mosdónál 
azonban akaratlanul is ránk tör a 
Gödör-flashback, mivel minden 
ugyanolyan, mint azelőtt, csak 
a bejárat került át a másik oldal
ra. Az új csapat igyekszik a saját 
elképzelései szerint átalakítani 
a belső tereket. A név alapján 
azért vártunk volna valami ha
las, akváriumos műalkotást, de 
ez sajnos egyelőre hiányzik.

A hely maradt, a név válto
zott, de reméljük, sikerül egy

FORRÁS: FACEBOOK.COM/AKVARIUMKLUB

olyan nyugat-európai színvonalú ek koncert-, buli-, kulturális, és 
létesítményt életre hívni, amely „csak egy pohár borra üljünk be" 
képes megfelelni a budapesti- típusú igényeinek.

Szex csak 
jogosítvánnyal
__ KÓBOR ANDREA_______

A házasság előtti szex káros.
Mármint etikai, szociológi

ai, pszichológiai és egészségügyi 
értelemben is. Ezt nem az egyház 
mondja, nem is a nagymamád. 
Ezt az új Magyar Családtudomá
nyi Társaság állítja 2012-ben, 
amely civil szervezetként defini
álja magát, a Nefmi támogatá
sával.

Nemcsak a feljogosító papír 
nélküli szexszel van problémája 
a szervezet tagjainak, hanem a 
nem heteroszexuális kapcsolato
kat is károsnak vélik, még egyet 
rúgva ezzel a társadalom által 
amúgy is kitaszított meleg közös
ségekbe. Szerintük a család egy

férfi és nő szeretetközössége, sőt, 
házassága. Az élettársi kapcso
latokkal is baj van, és méltatlan 
a házasságon kívüli gyermek is. 
Tehát a társaság mindenkit elítél, 
aki házasságon kívül vagy nem 
„hagyományos"módon él szexuá
lis életet, így kevés kivétellel a tel
jes magyar társadalmat. De mégis 
miért kell ezekkel a képtelennek 
tűnő állításokkal foglalkoznunk? 
Azért, mert a társaságnak több, a 
kormány családpolitikáját alakító 
személy is rendszeres látogatója.

Nem kérdés, hogy a nevelés 
fontos, és -  ahogy a társaság ál
lítja -  a média rossz példát állít a 
fiatalok elé. De a szex jó, nem ti lt 
ható, és magánügy, hogy ki, hol, 
kivel és milyen gyakran csinálja.

Városi villanások -  
Bakelit, iPhone 
és élesztő
■  takács Ap ám _ _ _ _ _ _ _ _ _

Egyetemista létünk legszebb 
pillanatai közé tartozik, 

amikor két előadás között és egy 
sör felett elmélkedünk minden
ről, bármiről vagy éppen semmi
ről. Legutóbbi ilyen szertartásunk 
alkalmával két megható jelenet 
juttatta sírás közeli állapotba 
társaságunk érzékenyebb tagjait. 
Egy közeli egységben élveztük az 
imént festett idillt, amikor be
toppant egy csapat kamerás, és 
pillanatok alatt komplett stúdiót 
varázsolt a megszeppent vendé
gek köré. Mint kiderült, a közté
vé egyik műsorának felkonfját 
élvezhettük testközelből. A seb
tében összedobott díszlet egyik 
elemének egy bakelitlemezt 
szántak, de az sehogy sem akart 
megállni az élén. A bakelitnek 
van egy ilyen furcsa tulajdonsá
ga, és erre a rendező is gyorsan 
rájöhetett, mert néhány sikerte
len próbálkozás után egy iPhone- 
nal sikerült kitámasztania a

huszadik századi szimbólumot. 
Egyszerűen gyönyörű! Csapatunk 
filozófusainak ekkor vert először 
hevesebben a szíve, de a tévések 
távozása után szinte azonnal jö tt 
a következő lélekbonbon. Egy 
nyílt tekintetű férfi toppant be és 
lépett oda a pincérhez: „Elnézést. 
Csak egy késhegynyi élesztőt sze
retnék. Tudja, fizikatanár vagyok 
a közeli középiskolában és egy

kísérlethez lenne rá szükség." A 
pincér hozott élesztőt a tanárnak, 
akiről egyből eszembe ju to tt Fecó 
bácsi, a középiskolai fizikataná
runk, és a meséi az univerzumról, 
az atomokról és Newtonról. Azt 
hiszem, ők azon kevesek közé 
tartoznak, akik nem tananyagot, 
hanem szemléletet oktatnak. A 
mai jelszó ezért legyen ez: bakeli
tet és jó tanárokat a népnek!
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■  GÖRÖG IBOLYA ELŐADÁSA A CORVINUSON

PROTOKOLL AZ ELETEM
a  BIACSICS BOGLÁRKA

FORRÁS: HETEK.HU

Görög Ibolya neve halla
tán reflexből kihúzzuk 

magunkat, vagy illendően 
keresztbetesszük a lábunkat, 
megigazítjuk a nyakkendőn
ket, pont úgy, ahogyan illik. 
Nem erőltetve tesszük ezt, 
pusztán érdekfeszítő előadá
sát végighallgatva minden
kiben tudatosul: „nemcsak az 
írott, hanem az íratlan törvé
nyeket is kell betartani."

A hét miniszterelnök proto
kollfőnökeként rendkívüli elis
mertségre szert te tt Görög Ibo
lya nevével fémjelzett előadása 
teljesen megtöltötte a C épület 
egyik előadóját, nem véletlenül. 
Valóban, protokoll az életünk, és 
ezt be is bizonyította, nagy tudá
sából egy kis szeletet átadva. De

Fairtrade a Corvinuson

ami talán éppolyan fontos: hihe
tetlenül szórakoztató és egyedi 
humorral fűszerezett előadás 
keretében.

„Az előadóknál először a 
hangsúlyra, valamint a mozdula
tokra figyelünk oda, csak ezután 
jön a tartalom." Halljuk a mono
lóg elején, majd jön a hihetetlen 
közlésáradat. Aki többször is részt 
vett már előadásain, az sem tudja 
soha megunni történeteit. Antall 
Józsefről is hallhattunk anek
dotát; azon miniszterelnökről, 
akinek -  az előadó elmondása 
szerint -  talán legszívesebben 
dolgozott protokoll-tanácsadó- 
jaként. Izgalmas volt végig
hallgatni valakit, aki 1987-től 
1999-ig dolgozott a Miniszterel
nöki Hivatal főosztályán, és szá
mos könyvet publikált, valamint 
viselkedéskultúrával kapcsolatos 
felbecsülhetetlen tapasztalatait

ilyen szórakoztatóan osztja meg 
a közönséggel. Mikor sorra hang
zottak el az illendő viselkedést 
taglaló témák, egymást figyel
tük, ahogy egyre inkább egye
nes háttal ülünk, és szemügyre 
vesszük öltözékünket, hogy az 
megfelelő-e. Nem feszengés 
volt ez, pusztán megpróbáltunk 
illedelmesen viselkedni. Kötve 
hinném, hogy előfordult ilyen, de 
ha bárkinek ásítania kellett 
egy ilyen esti órában, az 
előadás közepén már 
tudta, hogyan is kell 
azt illendően palás
tolni.

M i n d e z e k k e l  
együtt csak úgy el
repült az a másfél-két 
óra. A lelkes tapsvihar pe
dig, amely az előadást követte, 
önmagáért beszélt, és semmi 
kétség: több volt, mint protokoll.

FOTÓ: DICSÜK DÁNIEL

■  PÁLFI GERGŐ_________

Ki hitte volna néhány éve, 
amikor még a környezet- 

védelem és a környezettudatos 
magatartás még csak gyerek
cipőben (vagy talán inkább 
pólyában) járt, hogy 2012-ben 
nálunk, az egyetemen legalább 
az egyik büfében lehet fairtrade 
termékeket, kávét, illetve teát 
vásárolni. Én biztosan nem, 
éppen ezért nagyon meglepőd
tem, és rendkívül örvendetes
nek találtam, hogy a nyugati 
világ e hasznos „vívmánya" is 
betört hozzánk, és gyökeret vert 
a Főépület déli büféjében. (Az 
igazsághoz az is hozzátartozik, 
hogy már az őszi félévben, tehát
2011-ben is kaphatóak voltak e 
termékek.)

Miről is szól a fair trade? Ez 
is csak egy „mese", amit annak 
érdekében adagolnak be a jóh i
szemű embereknek, hogy azok 
hajlandóak legyenek a normál 
ár akár többszörösét is kifizetni 
abban a reményben, hogy vala
mi finomabbat, jobb minőségű 
terméket kapnak, illetve ezzel 
támogatják az ellátási lánc leg
alsó részén található nehéz sor
sú,„harmadik világ"-beli terme
lőket? Nos, már csak hírnevük 
megőrzése, illetve javítása ér
dekében is egyre komolyabban 
odafigyelnek a vállalatok arra, 
hogy a fair trade mögött meg
húzódó eszme tényleg megva
lósuljon: azért fizetünk többet 
e termékekért, hogy ezzel biz
tosítsuk azt, hogy tényleg több 
jövedelem jusson a termelők

nek, és az ő, valamint a munka
végzéshez használt/felhasznált 
állatok élet- és munkakörülmé
nyei szignifikánsan javuljanak.

A végére hagytam a csat
tanót, ami nem is olyan nagy 
meglepetés: ki hajlandó és 
főleg mennyit fizetni azért,

hogy tőlünk távol élő, általunk 
ismeretlen embertársainknak 
jobb legyen az életük. Bár a bü
fében található árak kissé talán 
túlzóak, mégis buzdítanék min
denkit arra, hogy akár itt, akár 
máshol fogyasszon fair trade 
termékeket, ugyanis tényleg

szükség van a globális szolida
ritásra annak érdekében, hogy 
valóban jobb hely legyen ez a 
világ. Mindemellett örömteli 
úgy elfogyasztani egy teát vagy 
kávét, hogy az a jóleső érzés tö lt 
el, hogy tettél valami igazán jót, 
valami igazán értékeset.

í
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A LABBUSZ
mindig kéznél van
■  RAB ZSÓFIA_ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Az akció megnevezése 
igen beszédes: „Min

denki gyalogosnak születik". 
A kezdeményezés alapjául a 
Veszprém városában 2011-ben 
sikerrel záruló„Gyalogosbarát" 
civil megmozdulás szolgált. 
Az eredeti elképzelés viszony

lag szűk keretek között, 
ám Geppet sem elha

nyagolható formá
ban valósult meg 
utódjához képest. 
A veszprémi gép
járművezetők nyi
latkozatot tettek, 

amelyben vállalták, 
hogy fokozott figyelmet 

fordítanak a gyalogátkelőhe
lyek biztonságára.

Ezen felbuzdulva 2012-ben a 
Közigazgatási és Igazságügyi Mi
nisztérium egy, az egész országra 
kiterjedő kampányt indított útjá
ra, amelyhez azóta számos más 
szervezet is csatlakozott. Közéjük 
sorolandó -  a teljesség igénye 
nélkül -  az Országos Rendőr-fő
kapitányság, a Budapesti Közle
kedési Központ (BKK), a Magyar 
Kerékpárosklub, a Critical Moms, a 
Vakok Állami Intézete és a Mozgás- 
sérültek Budapesti Egyesülete is. 
Fő céljuk, hogy a közlekedési kul
túra fejlesztése és népszerűsítése 
mellett kialakítsák az egymásra 
való odafigyelést az autóvezetők, 
a gyalogosok és a kerékpárosok 
között, mindezt a balesetmentes 
közlekedés érdekében.

A nyilvánosságot egy sajtó- 
tájékoztató keretében, február

20-án informálták bővebben 
a koncepcióról. Az eseményen 
Garamvölgyi László, az Országos 
Rendőr-főkapitányság szóvivője 
elmondta, hogy a gyalogosbal
esetek túlnyomó többségét az 
autóvezetők figyelmetlensége 
okozza. A program kapcsán 
tehát emberéletek megmen
tésében, a baleseti statisztikák 
számottevő javulásában is jog
gal bíznak. Az akció központi 
felülete a mindenkigyalogos.hu 
oldal. Nyilvánvaló, hogy a hely- 
változtatás legsérülékenyebb 
résztvevői a gyalogosok, ezért az 
őket érintő kardinális kérdések 
nagyban színesítik az itt fellel
hető ismeretterjesztő tartalmak 
palettáját. A portálon barangolók 
többek között megismerhetik a 
biztonságos közlekedés legfonto-

Made in Budapest
«  NAGY KLÁRA_________

Gazdára leltek Budapest 
első közösségi kertjé

nek parcellái. A Millenáris 
Parkban található Leesés Kert 
Gak az első lépés a Kortárs 
Építészeti Központ (KÉK) által 
felkarolt, külföldön már nagy 
népszerűségnek örvendő

„urban gardening" meghono
sításában. A szervezők remé
nyei szerint egyre több üres 
telek, foghíj születik újjá, s 
áll majd rendelkezésére a ker
tészlelkű városlakóknak.

A KÉK célja egy olyan közös
ség szervezése, amelynek tagjai 
a kertészkedés során elsajátított

FORRÁS: KOZOSSEGIKERTEK.HU

környezettudatos szemléletet az 
élet más területein is alkalmazni 
tudják. A program emellett új
raértelmezi a városi térhaszná
latot, újfajta közösségi tereket 
is teremt -  mindezt a budai 
belvárosban.

Első ízben 95 darab, egyen
ként 5-6 négyzetméteres par
cellát sorsoltak ki, a használat 
időtartama egy év. A projekthez 
azok is csatlakozhatnak, akik 
még nem forgattak gyakran ásót- 
kapát, hiszen a szervezők kurzust 
is biztosítanak az alapvető isme
retek átadására.

Jelenleg is folynak a tárgyalá
sok újabb kertek megnyitásáról. 
Ne csodálkozzunk hát rajta, ha a 
Corvin sétányon veteményesbe 
botlunk a jövőben: tért hódít a 
fenntarthatóság!

FORRÁS: MINDENKIGYALOGOS.HU

sabb irányelveit, de segíthetnek 
azon adatbázis felépítésében is, 
amelynek célja a veszélyes útsza
kaszok, csomópontok feltérképe
zése.

Vitézy Dávid, a Budapesti 
Közlekedési Központ vezérigaz
gatója ígéretet te tt arra vonat
kozóan, hogy ezen észrevételek 
mindegyikét kivizsgálják, és

igyekeznek majd a forgalmi 
rend kialakításában nagyobb 
figyelmet szentelni a gyalogo
sok és kerékpárosok érdekeinek. 
Az érdeklődők a facebook.com/ 
mindenkigyalogos felületen is 
nyomon követhetik a kampány
nyal kapcsolatos fejleményeket, 
sőt, egy matricás nyereményjá
tékban is részt vehetnek.

28 X 2 - 3 + 12 +

5 - 3 - 4 - 3 +

5 42  X 1 - 40 x

2 - 6 3 +

1 3 - 13 + 24  +

3 T 2 -

3 - 1 -

A KENKEN SZABÁLYAI

A  KenKen során a Sudokuhoz hasonlóan minden oszlopban 
i m ,  és minden sorban minden számból 1-1 szerepel. Ezenkívül 
a vastag vonallal körbekerített cellákon belül teljesülnie kell a 
cella sarkába írt matematikai műveletnek. Ha tehát a következő 
művelet szerepel a cella sarkában: "2:", akkor az azt jelenti, hogy 
a körbekerített cellákban szereplő számok hányadosa 2. Termé
szetesen, ahogy növekszik a megoldandó KenKen-tábla mére
te, úgy válik egyre nehezebbé a feladvány. Ha már meguntad a 
Sudokut, akkor hajrá!
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